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slovo starostky

Vážení spoluobčané!
s březnovým vydáním se nám otevírá i první jarní měsíc. Křehké 

jarní kvítky sněženek, bledulí i krokusů se už nesměle derou na po-
vrch, aby potěšily oko i srdce kolemjdoucích. I když nás sníh jistě 
ještě nejednou překvapí, jaro je tady!

Předchozí měsíc s bohatou sněhovou nadílkou potěšil hlavně 
naše školáky, kteří si užili zimní prázdniny se vší parádou, a všem 
ostatním dopřál krásný zimní kolorit našeho města. K zimním rado-
vánkám patřil i náš tradiční reprezentativní městský ples. Opět doslova praskal ve švech 
a organizátorům se jako každoročně podařilo vytvořit nádhernou slavnostní atmosféru. Dě-
kuji všem, kteří se na něm podíleli, a také vám, kteří jste přijali pozvání na tuto akci. Ani 
následující měsíc však nezůstane pozadu. Plesová sezona sice pomalu končí, ale zato nás 
čeká mnoho dalších kulturních a společenských akcí.

Hlavním tématem března bývá zpravidla oslava Měsíce knihy a činnost naší knihovny. 
Tato významná instituce letos slaví své kulaté jubileum, a to krásných sto let od svého zalo-
žení. Stále má své věrné návštěvníky, kterým kromě klasické výpůjčky nabízí kurzy, besedy, 
přednášky, tematické večery aj. Navzdory tomu, že se naše doba překotně mění a nové 
technologie nás doslova zahlcují množstvím nových informací, má naše knihovna svůj vý-
znam. Rozvíjí se a neustále sleduje moderní trendy a technologie a ty aplikuje a nabízí svým 
návštěvníkům. Nakonec – přesvědčte se sami a zajděte se tam podívat. Ráda bych touto 
cestou naší knihovně, všem našim knihovnicím a samozřejmě i čtenářům popřála další století 
úspěšné práce a osvěty.

Závěr března patří neodmyslitelně našim učitelům. Moje poděkování patří všem, kdo se 
ve školských zařízeních starají o naše děti. Vzdělávají a vychovávají je, jsou jim autoritami 
i kamarády, učí je lásce k přírodě i toleranci k jiným, pomáhají jim rozvíjet sama sebe a uplat-
ňovat své schopnosti a dovednosti. Děkuji vám, milí pedagogové, za trpělivost a energii, 
kterou našim dětem věnujete. Přeji vám pevné zdraví, mnoho radosti, optimismu a úspěchů 
ve vaší práci. Přeji všem příjemné první jarní dny!

� S�úctou�Helena�Pešatová,�starostka�Frýdlantu

MIKROREGION – V listopadu 2022 byla 
vyhlášena již 4. výzva z programu V Besky-
dech to žije, která získává u veřejnosti velkou 
oblibu.

Do výzvy na podporu kulturního a spor-
tovního života dorazilo rekordních 40 pro-
jektů. Mikroregion Frýdlantsko-Beskydy 
společně s MAS Frýdlantsko-Beskydy posky-
tují na tento program finanční podporu ve výši 
150.000 Kč a maximální výše způsobilých 
výdajů na jeden projekt je 10.000 Kč. Opráv-
něnými žadateli jsou fyzické osoby, zástupci 
spolků, církví a neziskových organizací z úze-

mí MAS, kterým se v letošním roce podařilo 
připravit nelehké rozhodování pro Výběrovou 
radu. Ta nakonec rozhodla, že v průběhu ce-
lého roku 2023 se můžete těšit na 17 kultur-
ních a sportovní akcí, které přispějí k rozvoji 
společenského a komunitního života v našich 
obcích. Přesný výběr projektů naleznete 
na webových stránkách MAS www.masfb.cz. 
Každá plánovaná akce, stejně tak jako kalen-
dář akcí, je také uveřejňována na našem face-
bookovém profilu.

Děkujeme všem za zaslané projektové 
žádosti a gratulujeme úspěšným žadatelům. 

Další, v pořadí již pátá, výzva bude vyhlášena 
v listopadu 2023. 

Zároveň přinášíme informaci o první le-
tošní akci z programu V Beskydech to žije, 
která se konala 18. 2. 2023 na Bílé. Jednalo 
se o tradiční lyžařský závod s doprovodným 
programem pro občany obce Bílá a další širo-
kou veřejnost. Hlavním cílem akce s názvem 
Bílánská Valaška bylo důstojné připomenu-
tí výročí 60 let sjezdového lyžování na Bílé 
1962–2022. Děkujeme za organizaci spolku 
SKI Vítkovice-Bílá z.s. a těšíme se na další 
skvělou lyžařskou akci!

Známe vybrané projekty z programu V Beskydech to žije – 2023

MIKROREGION – Na začátku března 
odstartovala prvním setkáním Akademie pro 
podnikatele z obcí mikroregionu. Tématem 
setkání, které se uskutečnilo 1. března, bylo 
„Jak na Facebook a Instagram u malých 
značek“.

Komu první setkání uteklo, má již na konci 
března další šanci. Tentokrát se setkání za-
měří na rodiče, kteří by rádi rozjeli svůj vlastní 
projekt a řeší, jak skloubit rodičovství s prací.

Neformální setkání, na kterém se inspiruje-
te příběhy začínajících podnikatelek, se usku-
teční ve středu 29. března od 9.30 v kavárně 
Libuška ve Frýdlantu nad Ostravicí. Hosty bu-
dou Jana Lipovská (Půjčovna hraček) a Linda 
Hnátková (V hadru), které během mateřské 
rozjely své vlastní podnikání. Těšit se můžete 
také na networking ve skupinkách.

Maminky, které chtějí rozjet svůj projekt,
se mohou inspirovat na setkání v Libušce

Akademie pro podnikatele je díky podpoře 
obcí Mikroregionu Frýdlantsko-Beskydy pro 
účastníky ZDARMA. Jednotlivá setkání jsou 

otevřena všem zájemcům z 13 obcí mikrore-
gionu, nutná je pouze registrace míst předem 
na stránce www.progresko.cz.

PRŽNO – Dobrovolnictví je ochota vě-
novat svůj čas a energii druhým lidem, bez 
nároku na odměnu či úplatu. Dobrovolníkem 
může být každý, komu záleží na druhých, kdo 
chce pomáhat a získávat zkušenosti. Jste to 
vy? Chcete se stát dobrovolníkem? Přidejte 
se k nám, k Dobrovolnickému centru ADRA 
ve Frýdku-Místku. 

V tuto chvíli hledáme nové dobrovolníky 
do zařízení Náš svět v Pržně. Náš svět posky-
tuje sociální služby pro osoby s mentálním po-
stižením v kombinaci s tělesným, smyslovým 
a duševním onemocněním. Co můžete v tomto 
zařízení jako dobrovolník dělat? Hrát na kytaru, 
zpívat, hrát karty, číst knihy, chodit na procház-

ky… Aktivit je mnoho, vše je jen o domluvě. 
Pokud vás možnost být dobrovolníkem 

láká, máte volný čas, který byste rádi věnovali 
druhým, neváhejte nás kontaktovat, a to tele-
fonicky na telefonním čísle 720 074 913 nebo 
emailem iveta.oberreiterova@adra.cz.

Staňte se dobrovolníkem 
v zařízení Náš svět v Pržně

FRÝDLANTSKO-BESKYDY – Máme 
za sebou 14 měsíců projektu MAP III. Jde 
o projekt, který se v našem ORP Frýdlant 
nad Ostravicí soustředí na oblast vzdělávání 
dětí do 15 let věku a končit bude letos v lis-
topadu 2023.

Jak jsme již psali v posledním článku 
na konci léta, MAP III má za sebou spoustu 
strategické práce. Pro připomenutí máme 
ustanoveno pět pracovních skupin, sestave-
ných z odborníků z oblasti formálního i ne-
formálního vzdělávání, zřizovatelů a řídicích 
pracovníků. Každá pracovní skupina je za-
měřena na jinou oblast – čtenářskou a ma-
tematickou gramotnost, rovné příležitosti, 
financování a další témata (tato skupina se 
zaměřuje především na zdravý životní styl, 
mimoškolní zájmy atp.).

Všechny pracovní skupiny se sešly čtyři-
krát v loňském roce a mají před sebou pátá 
setkání. Nyní jsou ve fázi akčního plánování 
a navrhují pro pokračující projekt MAP IV im-
plementační aktivity, které vychází z priorit, 
které si nastavily.

V některých skupinách jsme zjistili, že by 
bylo přínosné přizvat odborníky, aby nám 

pomohli objasnit určité metody, techniky, 
které by byly následně přínosné pro celé 
ORP v rámci projektu MAP IV.

Na pracovní skupinu financování jsme 
si tedy přizvali pana ředitele společnost 
EDUin o.p.s, Miroslava Hřebeckého, který 
nám předvedl interaktivní workshop na téma 
Ředitel zavalený papíry. Byrokracie je jeden 
z palčivých problémů, který dle našich ana-
lýz z pracovních skupin zatěžuje nejen ředi-
tele škol, ale i všechny pedagogické a nepe-
dagogické pracovníky. 

Pracovní skupina matematická gramot-
nost se jednou vydala ke kolegům na ZŠ 
a MŠ Baška. Učitelé Vítězslav Viliš a Tomáš 
Pyško nám ukázali, jak vyučují na škole IT 
a robotiku. Jaké pomůcky, metody, učebnice 
využívají. Prakticky jsme si vyzkoušeli různé 
typy robotů, stavebnici LEGO WeDo, VEX, 
viděli jsme učebnice Informatika s Emilem 
a Robotika s Emou. Také jak tyto učebnice 
interaktivně pracují pro doplnění s tablety. 
Viděli jsme 3D tisk a jeho využití a spoustu 
dalších přínosných praktických tipů, odkazů 
na stránky atp. 

Na čtenářskou gramotnost jsme si po-

zvali odborníka na metodu RWCT (Čtením 
a psaním ke kritickému myšlení) Moni-
ku Chrobákovou. Předvedla nám úžasný 
workshop s ukázkou jak rozvíjet u dětí v ja-
kékoliv hodině kritické myšlení a práci s in-
formacemi. Bylo to praktické, velmi inspira-
tivní a na konci každému bylo jasné, proč je 
důležité metodu RWCT do výuky zařazovat 
a proč tomu věnovat své úsilí.

„Beskydy�–�vzděláváme�pro�život“

Místní akční plán rozvoje vzdělávání
na Frýdlantsku pokročil do další fáze
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UŽ PŮJDU DOUŽ PŮJDU DO
ŠKOLY !ŠKOLY !

8:00 - 11:40   MOŽNOST PROHLÉDNOUT SI ŠKOLU

16:00   PŘEDNÁŠKA O ŠKOLNÍ ZRALOSTI DĚTÍ A BESEDA           

S VYUČUJÍCÍMI + TVOŘIVÉ DÍLNIČKY PRO DĚTI

9 . 3 . 2 0 2 3     N Á V Š TĚV A  DĚT Í  Z  M Š
(OD 9:00) 

2 1 . 3 . 2 0 2 3    D E N  O T E VŘE N Ý C H  D V EŘ Í

 
1 3 . 4 . 2 0 2 3    Z Á P I S  D O  1 .  TŘ Í D Y
(13:00 - 17:00)

2 0 . 6 . 2 0 2 3   I N F O R M A T I V N Í  S C HŮZ K A  
P R O  R O D IČ E  PŘ I J A T Ý C H  ŽÁ KŮ  D O  1 .  TŘ Í D Y

 
 
 
 
 
 
 
 
 

Nová Ves 32, odloučené pracoviště ZŠ Komenského 420 p.o.
tel: 558 677 623; www.novaveszs.cz

ZŠ NOVÁ VESZŠ NOVÁ VES

 
 

ZÁPIS DO 1. TŘÍDYZÁPIS DO 1. TŘÍDY

ZŠ NOVÁ VES

Nová Ves  32 ,  odloučené pracoviště  ZŠ  Komenského 420  p .o .
tel :  558  677  623;  www.novaveszs .cz

13. 4. 2023 (13:00 - 17:00)13. 4. 2023 (13:00 - 17:00)
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INFORMACE Z MĚSTA

Město	 Frýdlant	 nad	 Ostravicí	 ke	 své	
komunikaci	 využívá	 několik	 sociál-
ních	 komunikačních	 prostředků.	 In-
formace	z	města	najdete	na	webových	
stránkách	www.frydlantno.cz,	dále	na	
sociální	 síti	 Instagram	 pod	 profilem	
město_frydlant_nad_ostravici,	 rychlé	
informace	 zasíláme	 prostřednictvím	
mobilního	rozhlasu,	 registrace	na	ad-
rese	https://frydlantno.munipolis.cz/,	
avšak	nejvíce	je	u	nás	využívána	sociál-
ní	síť	Facebook	s	názvem	profilu	MĚS-
TO	 Frýdlant	 nad	 Ostravicí	 –	 oficiální	
stránka	města.	

Jsme	 velmi	 rádi	 za	 všechny	 komunikační	
platformy,	díky	kterým	můžeme	informa-
ce	směrem	k	Vám	předávat	rychleji,	a	hlav-
ně	v	 jakémkoliv	 čase.	Avšak	rádi	bychom	
si	společně	s	Vámi	nastavili	„pravidla“,	jak	
by	komunikace	mohla	probíhat,	 aby	byla	
efektivní	a	hlavně	byla	komunikací	v	pra-
vém	slova	smyslu.
Co	 tím	 myslíme?	 Dáváme	 na	 Facebook	
profil	 MĚSTO	 Frýdlant	 nad	 Ostravicí	 –	
oficiální	 stránka	města	 různé	 informační	
příspěvky,	pozvánky,	upozornění…	 (nelze	
vkládat	 ankety	 u	 tohoto	 typu	 profilu,	 jak	
někteří	žádají).	U	mnohých	příspěvků	pro-
bíhá	diskuze,	píšete	zprávy	do	Messenege-
ru,	vždy	se	snažíme	odpovědět	hned,	pří-
padně	informace	pro	Vás	zjišťujeme,	a	tak	
to	má	být.	Velmi	za	to	děkujeme!
Avšak	 v	 posledních	 letech	 vzniklo	 více	
nových	 komunikačních	 sociálních	 sku-
pin	na	síti	Facebook	s	působností	ve	Frý-
dlantu	nad	Ostravicí.	Informace	se	začaly	
tříštit,	mutují	a	někdy	dokonce	dostávají	
jiný	rozměr,	který	pak	je	těžké	ukočírovat.	 
A	to	nás	mrzí.

O	co	nám	jde?	

Město	 nemá	 pracovní	 pozici	 komuni-
kačního	pracovníka,	 který	by	pravidelně	
procházel	 všechny	 skupiny,	 pročítal	 pří-
spěvky,	diskuze,	kde	se	občané	domáhají	
odpovědi	vedení	města	na	konkrétní	pro-
blematiku	(tato	agenda	je	pouze	součástí	
pracovní	 činnosti	 odboru	 školství	 a	 kul-
tury).	 Vzhledem	k	 objemu	 by	 tento	 pra-
covník	 brzy	 nedělal	 nic	 jiného.	 To	 však	
neznamená,	že	témata,	která	se	na	těchto	
skupinách	 řeší,	 nevnímáme,	 ba	 naopak.	
Avšak	 jsme	pro	komunikaci	konstruktiv-
ní,	efektivní,	oboustrannou	a	hlavně	kon-
krétní.	 Shodneme	 se,	 že	 naťukat	 do	 klá-
vesnice	argument	je	lehčí,	než	ho	osobně	
vyslovit.	 Jak	 se	 říká,	 „za	 sklem	 je	 každý	
hrdinou“.
Budeme	 rádi,	 když	 budete	 i	 nadále	 ko-
munikovat	 pod	 našimi	 příspěvky	 na	 fa-
cebookovém	profilu	Město	 Frýdlant	 nad	
Ostravicí	–	oficiální	profil	města	tak,	jako	
je	tomu	doposud,	neboť	k	tomu	je	tato	síť	
také	 určena.	 Pište	 nám	do	 zpráv	 dotazy,	
postřehy,	pozvánky,	náměty,	připomínky,	
jako	 to	 děláte,	 ale	 prosíme	 Vás,	 nevy-
zývejte	nás	a	nečekejte	na	 jiných	pro-
filech	 na	 oficiální	 vyjádření,	 protože	
zkrátka	lehce	Vaši	výzvu	přehlédneme,	a	
pak	 to	může	působit,	 že	nás	Váš	podnět	
nezajímá,	 a	 tak	 to	 právě	 rozhodně	 není.	
Na	našich	oficiálních	sítích	 jsme	zde	pro	
Vás	téměř	kdykoliv.
Děkujeme	za	pochopení,	spolupráci	a	ko-
munikaci,	které	si	upřímně	vážíme.

Petra Filipová
Odbor školství a kultury

JAK S NÁMI VIRTUÁLNĚ 
KOMUNKOVAT?

VÝBĚROVÉ 
ŘÍZENÍ
NA POZICI REFERENTA
Město	 Frýdlant	 nad	 Ostravicí	 vyhlašuje	
výběrové	 řízení	 na	 obsazení	 pracovního	
místa	referent(ka)	odboru	regionální	rozvoj	
a	stavební	úřad.
Druh/charakteristika	 práce:	 výkon	 sta-
vebního	úřadu
Platové	zařazení:	10.	platová	třída	v	sou-
ladu	s	nařízením	vlády	č.		341/2017	Sb.	ve	
znění	pozdějších	předpisů
Pracovní	poměr:	na	dobu	neurčitou
Předpokládaný	 nástup:	 1.	 5	 .2023	 nebo	
dle	dohody
Další	informace	týkající	se	např.		požado-
vaného	vzdělání,	dovedností,	obsahu	při-
hlášky	a	jejích	příloh	najdete	na:		
www.frydlantno.cz.

redakce

Městská policie Frýdlant nad Ostravicí provádí 
od 1. 9. 2022 v obci Bílá, na silnici I. třídy č. I/56, mě-
ření rychlosti automatizovaným systémem v úseku 
schváleném Policií ČR, dopravním inspektorátem 

Frýdek-Místek, dle níže uvedené specifikace: 
- Detekční řez 1: stožár VO č. 24, orientační 

GPS stožáru 49.4409483N, 18.4476414E 
- Detekční řez 2: stožár VO č. 36, orientační 

GPS stožáru 49.4440517N, 18.4588156E 
Systém měření umožňuje měřit rychlost 

obousměrně, tzn. jak při vjezdu do obce, tak při 
výjezdu z obce, a lze měřit jak úsekové měření 
rychlosti, tak okamžitou rychlost. Vždy je funkční 
pouze jeden modul měření rychlosti. Rychlomě-
ry jsou certifikované a nelze s nimi v žádném 
případě jakýmkoliv způsobem ze strany měst-
ské policie ani správního orgánu manipulovat. 
Na stránkách města v záložce městské policie 
jsou umístěny certifikáty ke všem typům měření. 

Výzva k uhrazení určené částky, kterou ob-
drží provozovatel vozidla v případě překročení 
dovolené rychlosti v obci, která je zákonem 
361/2000 Sb., o provozu na pozemních ko-
munikacích, stanovena na 50 km/h obsahuje 
mimo přesného určení místa a času měření, 
rychlost, která byla vozidlu změřena, a odkaz 
na webové stránky, kde si může provozovatel 
po zadání unikátního kódu zkontrolovat skuteč-
nost, že byla rychloměrem změřena rychlost 
jeho vozidla, potažmo lze z fotodokumentace 
zjistit i řidiče vozidla.

Výše určených částek jsou stanoveny rovněž 
na základě výše uvedeného zákona o provozu 
na pozemních komunikacích, odvíjí se od výše 
překročené rychlosti a vzhledem k tomu, že se 
nejedná o správní řízení, ale v podstatě o prvotní 
krok před správním řízením, je na dobrovolnosti 
provozovatele tuto určenou částku uhradit. 

 (pokračování na str. 13)

K období masopustu, který trvá od Tří králů až 
do Popeleční středy, neodmyslitelně patří nejen 
zabijačky, sousedské zábavy a průvody maškar. 
V tomto čase se lidé odjakživa více veselili, pořá-
dali plesy, taneční zábavy či karnevaly. 

My známe karneval jako maškarní zábavu, 
kdy se někteří z nás převlečou za různé masky, 
tancují, vtipkují a baví se. V předchozích letech 
jsme byli zvyklí uspořádat pro děti z 1. stupně 
školní karneval. Covidová pauza zaběhlý rituál 
narušila a my přemýšleli, zda se vrátit k původní 
tradici, anebo vymyslet novou. A když se něco 
vymyslet chce, většinou se to podaří. Cílem ne-
bylo jen rozptýlení a oživení běžného školního 
dne, ale i to, ať si děti svoje masky jaksepatří 
užijí. Tak přišlo na svět Karnevalové dopoledne.

Ve čtvrtek 2. února se to na 1. stupni v Tége-
emce hemžilo rozličnými tvory. Princezny, ča-

roděje, víly a mnohé další pohádkové i moderní 
bytosti bylo možné zahlédnout v jednotlivých tří-
dách nejen při učení, ale také v tělocvičně, kam 
se postupně vypravily, aby se pobavily při hud-
bě a tanci. O zábavu se zde obětavě postarala 
skvělá tělocvikářka z 2. stupně Veronika Hecz-
ková, za což jí moc děkujeme. Poděkování pří-
sluší také SRPŠ, které financovalo občerstvení 
žáků, a v neposlední řadě všem, kteří jakkoli po-
mohli s organizací, výzdobou či ozvučením sálu.

O pár dnů později, v sobotu 18. února, če-
kalo školu další taneční odreagování. Na své 
si tentokrát přišli především dospělí. Po tříle-
té odmlce se totiž mohl uskutečnit zase náš 
Reprezentační ples. Jeho 10. ročník sice 
tentokrát nepřilákal do kulturního centra tolik 
účastníků jako v předchozích letech, ale i tak 
si myslíme, že se vyvedl. Vyzdobený sál, bo-

hatá tombola, taneční vystoupení našich žáků 
a nezbytná hudební kulisa provázely přítomné 
po celý večer. Do přípravy plesu i jeho orga-
nizace se zapojilo vedle rodičů sdružených 
v SRPŠ také několik pedagogů a dalších za-
městnanců. S podporou vedení školy a díky 
skvělé spolupráci všech proběhl náš ples 
na výbornou. Poděkování přísluší všem spon-
zorům, obětavým a ochotným lidem, kteří ja-
kýmkoli způsobem pomohli, obohatili dárkem 
tombolu anebo se podíleli na samotné orga-
nizaci. Jmen by bylo v tomto výčtu opravdu 
hodně. My jsme rádi, že se dokážeme takto 
společně semknout a vytvořit akci, jejíž usku-
tečnění sice vyžaduje obrovské nasazení, ale 
my v Tégeemce jsme to brali jako výzvu. Té 
jsme se nezalekli a jejím výsledkem byl jeden 
příjemně prožitý sobotní večer.�� lg

Informace pro rodiče budoucích prvňáčků
Březen přináší do základních škol období, kdy se tradičně otevíráme těm, kteří k nám nastoupí od nového školního roku do prvních a šestých tříd. 
Pro budoucí zájemce o plnění povinné školní docházky připravujeme v ZŠ TGM následující akce:
- Den�otevřených�dveří�proběhne�ve�čtvrtek�23.�března�od�14�do�17�hodin odpoledne.
- Ve čtvrtek�21.�a�22.�března přijdou dopoledne do školy předškoláci z místních mateřských školek na tradiční Pohádkové�hraní�v�opravdové�škole. 
- Samotný Zápis�do�1.�tříd�se�koná�ve�čtvrtek�13.�dubna odpoledne. 
Srdečně zveme všechny, kteří se chtějí seznámit s prostředím Základní školy nám. T. G. Masaryka, popovídat si s učiteli či vedením školy. S případnými 
dotazy mimo zmíněné termíny se neváhejte obrátit na tel. 558 678 169, další kontakty a informace najdete na www.zsfrydlant.cz.  vedení�školy

V pátek 17. února proběhl v 1. a 2. oddě-
lení školní družiny karneval. Tato akce se 
každoročně setkává u dětí s velkým zájmem 
a nadšením. Přípravy probíhaly celý týden. 
Děti vyráběly nejrůznější masky, plakáty 
a klauny na výzdobu třídy. Tématem letošního 
karnevalu byly „Filmové a pohádkové posta-
vy“. V úvodní promenádě se děti předvedly 

v krásných maskách a kostýmech, které byly 
úchvatné. Vydováděly se při tanci, zahrály si 
několik her, zasoutěžily si a nechyběla ani tom-
bola. Jak se na karneval sluší, připraveno bylo 
i malé občerstvení. Kdo se zúčastnil, neodešel 
s prázdnou. Děti si karnevalový rej masek užily 
a prožily pěkné páteční odpoledne. 

� Vychovatelky�

Reprezentační ples ZŠ TGM.
Žáci 1. stupně ZŠ TGM 

a jejich Karnevalové dopoledne.

Tégeemka tentokrát masopustněMaškarní karneval ve školní 
družině na Nové Vsi

Dne 16. ledna žáky 2. ročníku školy 
na Nové Vsi čekal velký úkol. Tentokrát jej ne-
plnili ve škole, ale v městské knihovně. Úkoly 
si pro žáky připravila paní knihovnice Simona 
Bobišová spolu s paní ředitelkou knihovny 
Pavlou Ručkovou. Obě prověřovaly čtenářské 
pokroky v již tradiční každoroční akci „Pasová-
ní na čtenáře“. 

Každý druháček obdržel v úvodu lísteček 
s úryvkem známé pohádky. Po krátkém nácvi-
ku úryvek přečetl, určil název pohádky a vybral 
správnou ilustraci, kterou si ponechal. Všichni 

úkol zvládli na jedničku, proto paní knihovnice 
přistoupila k samotnému aktu pasování. Slav-
nostní ráz dodala „čtenářská fanfára“. Následo-
val slib čtenáře a předání dárků. Nakonec si děti 
užily vždy oblíbené rejdění po knihovně – hle-
dání knih, čtení v knihách, sdílení s kamarády. 

Chci poděkovat paní Simoně Bobišové 
za vždy krásné a precizně přichystané čtenář-
ské lekce. Pokaždé se na návštěvu knihovny 
všichni žáci z naší školy Satinka na Nové Vsi 
moc těšíme. (www.novaveszs.cz)

� Dagmar�Beránková,�ZŠ�Nová�Ves

Opět skvělá akce v knihovně

Informace k měření rychlosti v obci Bílá

Zveme vás na další přednášku a debatu 
z volného cyklu, připravovaného frýdlantským 
gymnáziem a Kulturním centrem. Tentokrát 
o Číně, o jejím vzestupu a o hrozbách, která 
Čína dnes představuje pro ostatní svět. Druhá 
část se bude týkat aktuální situace na Ukrajině.

Přednášet a na dotazy odpovídat bude opět 
vzácný host: prof. RNDr. Vladimír Baar, CSc. 

z Přírodovědecké fakulty Ostravské univerzity 
(jeho velmi fundovanou a zajímavou před-
nášku o Rusku a Ukrajině jsme měli možnost 
vyslechnout v květnu, v září u nás přednášel 
o Taiwanu).

Přednáška s besedou se koná v klubovnách 
Kulturního centra ve středu 8. března od 17.30. 
Vstupné dobrovolné.

Přednáška a beseda o Číně
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Staré Hamry

Staré Hamry

Staré Hamry

jubilea

V�měsíci�březnu�2023�
oslaví�své�životní�jubileum:

Paní�IVETA�KUBAČÁKOVÁ�–�50�let
Paní�ANDĚLA�KOLMAČKOVÁ�–�91�let

Našim jubilantům k jejich výročí srdečně 
blahopřejeme a do dalších let 

přejeme pevné zdraví!

Během letních prázd-
nin odbor sociálních 
věcí Městského úřadu 
ve Frýdlantě nad Ostra-
vicí postupně veřejnosti 

představil všech osm dílů videospotů s názvem 
Dokázali změnit svět – aspoň některým dětem, 
ve kterých „naši“ pěstouni vyprávěli o svých 
zkušenostech při péči o děti. Do videospotů se 
však celé jejich povídání nemohlo vejít. Proto je 
čtenářům předkládáme formou série rozhovorů 
s jednotlivými pěstouny.

Rozhovor�s�pěstounkou�Ludmilou�Čepe-
lovou:�

Co�vás�na�myšlenku�stát�se�pěstounkou�
přivedlo�a�proč�jste�se�rozhodla�vychovávat�
dítě�jiných�rodičů?

Pěstounka: Měla jsem odrůstajícího syna, 
který začal odmítat mou péči, a já tu touhu 
pečovat v sobě mám. Také mám dost velký 
dům a rozhodla jsem se ten dům zaplnit dětmi, 
o které se budu moci starat. 

Jaké�to�bylo�podat�si�žádost�a�projít�po-
suzováním,�zaškolit�se�na�pěstouna?

Pěstounka: Bylo to jednoduché, i když hod-
ně zdlouhavé. Ale stálo to za to, získala jsem 
vědomosti, které do dneška využívám. 

Pamatujete�si�první�seznámení�s�vaším�
pěstounským�dítětem?

Pěstounka: Je to už dost let, ale pamatuji 
si to. Prvně jsem ho viděla v ústavu (mám totiž 
obě dvě svěřené děti s kombinovaným postiže-
ním.) Když jsem chlapce poprvé uviděla, měl 
už osm let a byla jsem až překvapená, jaké je 
to velice pěkné dítě. Později se ukázalo, že je 
i takový živý a usměvavý, no prostě fajn. S dru-
hým chlapcem to bylo trochu jinak. Pochází ze 
stejného ústavu, kam jsme jezdívali s prvním 

chlapcem na návštěvy, protože tam měl kama-
rády. Takže jsem ho znala z návštěv ústavu, 
jen jsem nevěděla, že také přijde ke mně.

Co�se�změnilo�příchodem�dítěte�do�vaší�
rodiny,�jak�se�chovalo�dítě�a�jak�vy?

Pěstounka: Nevěnovala jsem už tolik po-
zornosti mému synovi, za což byl jako dospíva-
jící velmi rád. Situace se v naší rodině zklidnila, 
rodina ožila novým dítětem. Dítě ve věku osmi 
let je živé, čilé, dělá spoustu rámusu... Příchod 
dětí mi částečně zaplnil dům a hodlám ho za-
plnit ještě víc, protože mám podanou žádost 
o třetí dítě.

Jaké� to� je� nyní,� když�už�dlouho� tvoříte�
jednu�rodinu?

Pěstounka: Mně to přijde jako naprosto 
normální rodinný život, naplněný dům, děti 
na zahradě… I když jsou oba kluci postižení 
a mají fyzická omezení, i přesto je to běžný ži-
vot. Žijeme tak, jak jsem byla zvyklá, když byl 
můj syn menší. Pěstounská péče je dobrá pro 
rodiče s odrůstajícími dětmi, protože si tak pro-
dlouží rodinný život. Často mají rodiny problém 
ve chvíli, kdy děti vyletí z hnízda...

Jak�vnímá�přijaté�děti�vaše�rodina?
Pěstounka: Moje rodina je můj syn. Byla 

jsem až překvapena, jak to vzal. Když jsem 
přijala prvního chlapce, byl zrovna ve věku, 
kdy naprosto odmítal děti. Slýchala jsem: „Vů-
bec nikdy nebudu mít děti.“ a takové podobné 
názory. Jednou jsem odešla na nákup a syn 
měl sekat zahradu a přijatý chlapec byl také 
na zahradě. Když jsem se vrátila, zahrada byla 
neposekaná a oni si spolu hráli. Takže, myslím, 
že to přijetí bylo velmi dobré. 

Pomáhá� vám� při� výkonu� pěstounské�
péče�někdo,�máte�se�na�koho�obrátit,�když�
potřebujete�poradit?

Pěstounka: Asi pět let jsem pracovala 
v ústavu s postiženými lidmi – dospělými. Po-
znala jsem, že i když od dětství žili v ústavech, 
ústav nebrali jako domov. Brali to jen jako ně-
jaké bydlení. Oni potřebují rodinu. Takže i tyhle 
děti potřebují domov, rodinu. Péče o postižené 
děti je v něčem složitější, ale také v něčem jed-
nodušší. Tyto děti nepotřebují v životě uspět, 
nemusí mít takovou tu dravost, nutnost uplatnit 
se, je to zkrátka trochu jiná výchova. Mně přijde 
jednodušší. Samozřejmě mám i doprovázející 
organizaci s odborníky, na které se mohu obrá-
tit, ale nikdy jsem to nepotřebovala.

Co�byste�vzkázala�všem,�kteří�o�myšlen-
ce�stát�se�pěstounem�uvažují?

Pěstounka:�Vlastně jsem to už říkala – pěs-
tounská péče znamená prodloužení rodinného 
života. I když už jsem starší, tak vychovávám 
dvě děti. Vnímám u postižených dětí jednu vý-
hodu – zůstanou dětmi napořád. I když budou 
fyzicky dospělé, pořád to budou velké děti. Je 
fajn se o někoho starat.

Kde jinde by mělo dítě vyrůstat než v rodi-
ně? Pro děti, které nemají vlastní funkční 
rodinu, hledáme rodinu náhradní. Staňte 
se pěstouny! Pro více informací kontaktujte 
Městský úřad Frýdlant n. O., odbor sociál-
ních věcí, pracoviště ul. Hlavní 139, 739 11 
Frýdlant n. O., kancelář č. 120, sociální pra-
covnici pro náhradní rodinnou péči Bc. Ka-
teřinu Illésovou, tel.: 558 604 179, e-mail: 
killesova@frydlantno.cz.
Pokud vás téma pěstounské péče zaujalo, 
upozorňujeme na čtrnáctidílnou sérii o pěs-
tounské péči, kterou vysílá ČT1�ve�středu�
od�16.45�hodin�s�názvem�Plné�hnízdo.

Kašpar, Melichar a Baltazar…. Tyto tři legen-
dární mudrce již tradičně na začátku roku ztvár-
nili koledníci Charity Frýdek-Místek. S králov-
skými korunami putovali dům od domu a ulicemi 
se tak rozeznívala známá koleda „My tři králové 
jdeme k vám, štěstí, zdraví vinšujem vám“. Cha-
ritní koledníci roznášeli požehnání a přání všeho 
dobrého v tomto roce a zároveň jim mohli lidé 
svými dary přispět do Tříkrálové sbírky, největší 
sbírkové akce v České republice.

Po sečtení obsahu všech 341 kasiček, které 
letos vyrazily napříč domácnostmi Frýdecko-
-Místecka víme, že se celkový výtěžek Tříkrá-
lové sbírky v Charitě Frýdek-Místek pro rok 
2023 vyšplhal na krásných 2 669 478 korun 

(Frýdlant – 231 630 Kč, Lubno – 18 046 Kč, 
Nová Ves – 36 579 Kč). Díky vašim darům 
se budeme moci pustit do potřebných rekon-
strukcí v našich pobytových zařízeních. Peníze 
dále pomohou při zajištění podpory pečujících, 
mobilní hospicové péče a zkvalitnění vozového 
parku terénních služeb.

Na sbírce se každoročně podílí nespočet-
né množství koledníků. Její realizace by však 
nebylo možná ani bez pomoci místních koor-
dinátorů, obcí a farností. Tuto spolupráci sym-
bolizují slova „vstřícnost, ochota, trpělivost.“ 
DĚKUJEME. Srdečné poděkování patří také 
všem štědrým dárcům, kteří do Tříkrálové sbír-
ky přispěli.  Tereza�Staroščáková

Tříkrálová sbírka zná svůj výsledek. Děkujeme! Téma DÁT DĚTEM RODINU – 5. díl

Výše poplatků za odpady pro rok 2023 zů-
stává stejná. Poplatky jsou stanoveny takto:

Trvale�bydlící:�500 Kč/osoba/rok
Vlastníci� nemovitosti,� bytů,� ve� kterých�

není�hlášena�k�trvalému�pobytu�žádná�oso-
ba:�500 Kč/ nemovitost/rok

Splatnost� poplatku� je� pro� všechny� sta-
novena�do�30.�6.�2023.

Do systému nakládání s odpady v obci jsou 
zapojeni jak trvale bydlící, tak i chataři či cha-
lupáři a také podnikatelé. Pro�uplatnění�slevy�
se�však�započítávají�pouze�trvale�bydlící.

Je� tak� jasné,� že� do� takto� stanoveného�
limitu�se�rozhodně�nemůžeme�nikdy�vejít!!!

Na druhou stranu je nutné uvést, že podni-
katelé (právnické osoby a fyzické osoby pod-
nikající) do systému nakládání s komunálními 
odpady finančně přispívají, a to celkem cca 
179 000 Kč/rok.

Od poloviny loňského roku přispívají do sys-
tému nad rámec povinného poplatku 500 Kč/
osoba, nemovitost/rok rovněž osoby, které své 
nemovitosti pronajímají za úplatu. Příjem jen 
za druhou polovinu loňského roku od těchto 
pronajímatelů činil 5 500 Kč.

Do množství odpadu uvedeného v tabulce je 
započítáván směsný komunální odpad a velko-
objemový odpad.

Od roku 2021 platí, že množství/kg odpadu 
spadající do zvýhodněné sazby je každoročně sni-
žováno. Naopak cena nad daný limit se zvyšuje. 

Množství odpadu spadajícího do snížené 
sazby se vypočítává takto: počet občanů s tr-
valým pobytem v obci se vynásobí určenými kg 
odpadu na daný rok a osobu.

Důležitým�úkolem�nás� všech� je� snížení�
množství�vyprodukovaného�odpadu�a�jeho�
řádné�třídění.

Obec�podporuje�třídění�odpadů
Zajišťujeme svoz�nebezpečného�odpadu,�

a� to�2x�ročně prostřednictvím mobilních svo-
zů. O termínech svozů informujeme ve zpra-
vodaji, na webu, facebooku i prostřednictvím 
mobilního rozhlasu.

Pro odkládání separovaného (tříděného) od-
padu (plasty,�sklo,�papír,�nápojové�kartóny,�
plechovky�od�nápojů) slouží k tomu určené 
sběrné nádoby. Počet nádob a rozmístění 
po obci je podle potřeb rozšiřován, doplňován.

Nádoby se vyvážejí v předem stanovených 
termínech, o kterých vás 2x ročně informujeme 

ve zpravodaji.
Obec je zapojena do systému zpětného 

odběru, využití a recyklace obalových odpadů. 
Za zpětný odběr získáváme do rozpočtu 

obce finanční odměnu od firmy Ekokom.
Odměna se vypočítává podle množství vytří-

děného odpadu. Proto se třídit opravdu vyplatí!

rok Množství (v tunách) finanční pří-
spěvek (v Kč)

2020 30,77 �83�300,50

2021 36,08 110�107,50

2022 42,50 159�526,50

Obec�provozuje�sběrné�místo
Sběrné místo za budovou Obecního úřadu 

Staré Hamry je provozováno celoročně, pří-
stupné je 24 hodin denně a je monitorováno 
kamerovým systémem.

V zařízení se sbírá: kusové dřevo, matrace, 
koberce, nábytek, kov, elektroodpad, plast, 
sklo, potravinářské oleje a tuky, bioodpad rost-
linného původu, papír, nápojový kartonový pa-
pír, textil a obuv. 

Sběrné�místo�neslouží�k�ukládání�nebez-
pečného�odpadu�a�stavebního�odpadu�a�suti.�

Odvoz�stavebního�odpadu�a�suti�si�musí�
zajistit�každý�stavebník�sám.

Obec� pokračuje� ve� výměně� velkoobje-
mových�kontejnerů�za�popelnice�o�objemu�
1100�l.

V loňském roce jsme začali s výměnou vel-
koobjemových kontejnerů za popelnice o ob-
jemu 1100 l v místech, která jsou pro svozové 
auto dostupná celoročně. Jedná se o opatření, 
které by mělo vést k většímu třídění, a proto 
chceme s výměnou pokračovat.

Zároveň jsme u vytipovaných míst (na Lu-
čisku a u cesty na Javořinu) z důvodu zlepšení 
vzhledu kolem nádob a popelnice vybudovali 
dřevěné oplocení. V těchto místech došlo 
ke značnému zlepšení pořádku okolo popelnic. 
V letošním roce proto chceme oplocení vybu-
dovat i u dalších míst.

Ke� zlepšení� pořádku� okolo� kontejnerů�
přispěla�také� instalace�kamerového�systé-
mu�na�Stýskalonkách, která byla instalována 
z důvodu zajištění bezpečnosti v obci a vytěs-
nění zaparkovaných aut z točny autobusů.

Odpadové hospodářství v roce 2023

Za rok Celkem vyprodukovaného 
odpadu (v tunách)

Množství odpadu 
ve snížené sazbě 
(500 Kč/t)

Plná sazba v Kč/t Množství od-
padu ve zvý-
šené sazbě

2020 320,92  -------------------------------------------------------------------------

2021 292,156 112 800,- Kč/t 180,156

2022 228,57 106,59 900,- Kč/t 121,98

2023 ---------  99,9 1000,- Kč/t ---------

Otázka „co patří do popelnic na třídění oleje“ 
se zdá být jednoduchá. Přece olej ze smažení 
a fritování – a to my doma skoro neděláme, tak-
že nás se třídění oleje vlastně netýká… Omyl! 
Většina použitého odpadního oleje v domác-
nosti totiž nepochází z fritování. Takže kde olej 
vhodný k vytřídění v kuchyni hledat?

Jasným adeptem na třídění je olej z ry-
bích konzerv. Sardinky, sledě, makrely, tuňák 
a všechny další rybky v konzervě v oleji přímo 
plavou. Do těstovin, salátu nebo do pomazán-
ky je ovšem mnohem lepší použít čerstvý, kva-
litní olej a ten z konzervy vyhodit. Samozřejmě 
do správné popelnice – do olejové.

Stejně nápadné je množství oleje použitého 
u nakládaného hermelínu či jiných sýrů s by-
linkami, česnekem nebo chilli. Pokud nejste 
zvyklí použít tento bylinkový olej třeba pod 
maso – šup s ním do PET lahve a pak do olejo-
vé popelnice. Setřít jej stěrkou můžete nejen ze 
sklenice, ale také z talířů. 

Nakládání do oleje je vůbec oblíbený způsob 
konzervace, ať už jde o nakládaná sušená raj-
čata, houby, česnek, papriky, chilli, olivy a ja-
koukoli další zeleninu. Ze všech naložených 
pochutin vám přitom zůstane spousta oleje 
vhodná ke slití do vaší sběrné PET lahve. A ne-
vadí přitom ani drobné kousky zeleniny, které 
v oleji zůstanou. Každá kapka se počítá.

Také salátové zálivky jsou nejčastěji na ole-
jové bázi, ať už používáte olivový, slunečnico-
vý, řepkový nebo třeba ořechový či avokádový 
olej. Takže když vám v míse či talíři trocha 
zálivky zbyde, přilijte ji do PETky také. Pokud 
obsahuje šťávu ze zeleniny, nevadí. Lepší tro-
ška vody ve vytříděném oleji než kapka oleje 

v odpadní vodě.
Je na vás té zeleniny už příliš? Pojďme 

na maso! Třeba takový výpek z kachny nebo 
žeber, který vám zůstane na dně pekáče ob-
sahuje až 50 % tuku. Když jej slijete a stěrkou 
setřete do PET lahve, budou vám vaše myčka 
i potrubí pod dřezem vděčné. K recyklaci se 
hodí také tukový škraloup ze silného maso-
vého vývaru. Vytřídit nezapomeňte ani zbylou 
marinádu z grilování, klidně i se zbytky koření.

Vidíte, kolik oleje už jsme doma našli? A to jsme 
ještě nezačali se smažením. I zbylý olej po sma-
žení a fritování řízků, ryb, sýrů, hranolek, langošů, 
křidýlek, špalíčků nebo koblih sem samozřejmě 
patří a je jedno, jestli smažíte radši na oleji, másle 
nebo sádle. Jen nezapomeňte nechat tuk vždy 
vychladnout, abyste se při manipulaci s ním nepo-
pálili nebo neroztavili plastovou lahev. 

 Pokrmy a pochutiny, ve kterých najdete 
jedlý olej a tuk vhodný k recyklaci, má zkrátka 
doma každý z nás. Třídit se navíc dají i pevné 
živočišné tuky, jako je máslo nebo sádlo. Po-
kud byste měli problém je do PET lahve dostat 
s pomocí stěrky, stačí je nechat chvíli roztát 
v pánvi. Těšit vás při tom všem můžou nejen 
čisté filtry v myčce a nezanesené odpadní trub-
ky, ale i pocit, že dáváte oleji šanci být ještě 
jednou užitečný a že tím vším berete ohled 
na naši společnou planetu. 

PS: Nezapomeňte, že do olejových popelnic 
se vhazuje pouze kuchyňský olej a tuk. Nejsou 
určeny pro motorové, hydraulické, technické 
ani žádné jiné průmyslové oleje a maziva.

Popelnice�určená�k�třídění�jedlých�olejů�
a�tuků�je�umístěna�ve�sběrném�místě�za�bu-
dovou�obecního�úřadu!

Jaké kuchyňské oleje a tuky třídit?

Dnes už si většina z nás neumí představit ži-
vot bez internetu, který nabízí úžasné příležitosti 
k získávání informací, komunikaci, tvorbě a v ne-
poslední řadě zábavě. Virtuální svět je skvělým 
pomocníkem, ale je potřeba vnímat skryté nástra-
hy a s tím spojená i rizika. Mnoho uživatelů pod-
ceňuje zabezpečení, tedy nevolí silná hesla nebo 
sděluje identifikační údaje cizí osobě, se kterou 
komunikuje mailem nebo telefonicky. V posled-
ních měsících bylo zaznamenáno velké množství 
podvodů, ať už nabouráním se do soukromých 
komunikačních účtů nebo únikem citlivých in-
formací v kyberprostoru. Jelikož jsou pachatelé 
stále sofistikovanější, připravili jsme preventivní 
rady, jak se před nimi chránit.

- Bezpečný prodej přes internetové bazary 
je možný jen v případě, že kupujícímu nesdělíte 
identifikační údaje k platební kartě nebo přihla-
šovací údaje k internetovému bankovnictví. 

- Na internet se připojujte pouze z důvěry-
hodného zdroje.

- Používejte silná hesla do internetového 
bankovnictví, sociálních sítí i ostatních účtů 
na internetu. Při vytváření hesel využívejte vel-
kých a malých písmen, číslic a speciálních zna-
ků například +AsiVitrMachale+158. Svá hesla 
nikomu nesdělujte!

- Dávejte si pozor na falešného bankéře 
(pracovníka banky), který od vás pod smyšle-
nou a nepravdivou legendou napadení vašeho 
bankovního účtu požaduje okamžitý výběr ho-
tovosti s následným vložením do bitcoinmatu.

- Buďte obezřetní, pokud vám někdo nabízí 
zboží za nezvykle nízkou cenu, může se jednat 
o podvodníka, který vás chce na koupi nalákat.

- Nenechte se zlákat rychlými a snadný-
mi investicemi. Nabídka podezřele vysokých 
a rychlých zisků může být pouze lákadlem, jak 
vás obrat o peníze.

- Neotvírejte přílohy emailů nebo jiných zpráv 
obdržených přes různé sociální sítě z nezná-

Nepodceňujte nebezpečí na internetu
mých cizích adres a čísel. Může v nich být vir.

- Střežte si své soukromí, nesdílejte intimní 
fotografie a informace o sobě přes internet.

- Pravidelně aktualizujte operační systém 
a používejte antivirový software.

- Na sociálních sítích může docházet ke ky-
beršikaně dětí. Stejně jako u klasické šikany 
se jedná o úmyslné chování, kdy je oběť dlou-
hodobě a opakovaně napadána jedním či více 
agresory a závažnost jednotlivých útoků se 
stále stupňuje. Různé formy útoků a napadání, 
převážně verbálního charakteru, se však ode-
hrávají skrze sociální sítě. Je důležité zmínit, že 
v kybersvětě jsou důsledky pro oběť mnohem 
rychlejší než při normální šikaně a mohou být 

skutečně zdrcující.
Krajské ředitelství policie Moravskoslezské-

ho kraje vytvořilo několik videí, kde prostřednic-
tvím příběhů poukazuje na protiprávní jednání 
páchané prostřednictvím internetu.

https://www.youtube.com/playlist?list=-
PL7q4z0ZRpaLBLvhCrDvKKnEO-TAtCVoHx

� Krajské�ředitelství�policie�
� Moravskoslezského�kraje

rozloučili jsme se 

Dne�5.�února�2023�
zemřela�ve�věku�82�let�
paní�Ludmila�Jančurová.

Nezapomeneme...

2.�duben�NEDĚLE�–�Květná�neděle:�
Ostravice 8.00 mše, Bílá 10.30 mše

6.�duben�ČTVRTEK�–�Zelený�čtvrtek:�
Ostravice 17.00 Mše na památku 

poslední večeře Páně
7.�duben�PÁTEK�–�Velký�pátek,�

den�přísného�postu�a�újmy�v�jídle:
Ostravice 15.00 Památka umučení Páně, 
velkopáteční obřady (bohoslužba slova, 

adorace kříže, sv. přijímání)
Bílá 17.00 Památka umučení Páně, 

velkopáteční obřady (bohoslužba slova, 
adorace kříže, sv. přijímání)

8.�duben�SOBOTA�–�Bílá�sobota:�
Ostravice 19.00 Noční vigilie 

(bohoslužba slova, obnova křestních slibů, 
eucharistická slavnost)

9.�duben�NEDĚLE�–�Slavnost�Zmrtvých-
vstání�Páně,�Hod�Boží�velikonoční:
Ostravice 8.00 mše, Bílá 10.30 mše, 

Staré Hamry 11.30 mše
10.�duben�PONDĚLÍ�–�Pondělí�velikonoční:�

Ostravice 8.00 mše

Přehled bohoslužeb
v březnu 

5.�březen,�2.�neděle�postní
Ostravice 8.00, Bílá 10.30

12.�březen,�3.�neděle�postní
Ostravice 8.00, Bílá 10.30

19.�březen,�4.�neděle�postní
Ostravice 8.00, Bílá 10.30

20.�březen,�Slavnost�sv.�Josefa,�
snoubence�Panny�Marie

Ostravice 17.00
26.�březen,�5.�neděle�postní

Ostravice 8.00, Bílá 10.30

Římskokatolická farnost – Velikonoce 2023
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slovo starosty

Vážení spoluobčané,
máme tady březen a všichni už se těšíme na jaro, které, jak všichni 

doufáme, přinese hodně hezkých a slunečných dnů, kdy se konečně mů-
žeme pustit do jarního úklidu a zvelebování okolí svých domovů. Při těch-
to pracích vzniká zvýšené množství jak biologického, tak komunálního 
odpadu. Chtěl bych vás požádat, abyste tyto odpady řádně vytřídili a ulo-
žili do patřičných nádob na sběrných místech. Velkoobjemový odpad, 
který se nevejde do nádob, můžete odevzdat na sběrném místě v budově bývalého kravína, 
které bude v pravidelném provozu od 1. dubna. Větve z ořezu stromů a keřů můžete odkládat 
na hromadu u budovy kravína. Vytříděním odpadů ušetříte práci obecním zaměstnancům, kteří 
mají teď na jaře taktéž hodně práce s údržbou veřejného prostranství, komunikací a ostatního 
obecního majetku. První dubnovou sobotu se opět zapojíme do celorepublikové akce Ukliďme 
Česko – Ukliďme naši Lhotku, na kterou zvu všechny dobrovolníky, kteří mají chuť pro naši Lhot-
ku něco udělat, aby byla zase o něco pěknější. Po akci bude následovat občerstvení, případně 
posedíme u ohně, opečeme buřta a trošku se pobavíme. 

Koncem února nám byla schválena dlouho očekávána dotace z Národní sportovní agentu-
ry na rekonstrukci povrchu a oplocení víceúčelového hřiště. Na tuto rekonstrukci bylo prove-
deno výběrové řízení, ze kterého vyšla vítězně firma JM Demicarr s.r.o. s nabídkovou cenou 
688 345 Kč bez DPH. Stavební práce na rekonstrukci hřiště by měly být dokončeny a hřiště 
předáno k užívání do 15. května letošního roku. V jarních dnech, hned jak to dovolí počasí, 
by měly probíhat práce na dokončení terénních úprav kolem nových vodních nádrží, kde byla 
založena krajinná zeleň, která tvoří relaxační a odpočinkovou zónu v této části obce. Vzhledem 
k tomu, že se klidová zóna nachází na obou březích vodního toku, rádi bychom přes potok 
osadili jednoduchou dřevěnou lávku pro pěší, aby byly obě nádrže komunikačně propojené. 
Lávka bude postavena, až se nám podaří zajistit souhlasy s osazením od příslušných orgánů. 
Zastupitelstvo obce vyčlenilo v rozpočtu finanční prostředky pro podporu rozvoje kulturních, 
společenských a sportovních akcí v obci. Více informací o této podpoře si můžete dohledat 
na obecních stránkách, případně vám přijdou do e-mailových schránek z mobilního rozhlasu. 
Pokud chcete dostávat pravidelné informace nejen o plánovaných akcích v obci a nejste ještě 
zaregistrováni do Mobilního rozhlasu (MUNIPOLIS), můžete tak udělat na https://obec-lhotka.
munipolis.cz/, případně přijďte na obecní úřad a my vám s registrací pomůžeme. 

Do prvních jarních dnů bych vám přeji mnoho zdraví, elánu, sluníčka, dobrou náladu a hodně 
úsměvů.  Zdeněk�Kubala,�starosta Zastupitelstvo obce vyčlenilo v rozpočtu 

obce pro letošní rok finanční částku na pod-
poru rozvoje kulturních, společenských 
a sportovních akcí v obci. O finanční příspě-
vek na rok 2023 můžou požádat nejen spolky 
a kluby, ale i fyzické osoby organizující akce 
pro širokou veřejnost. Podporovány budou 
kulturní, společenské a sportovní aktivity pro 
veřejnost (děti i dospělé), konající se na úze-
mí obce Lhotka. Žadatelé o finanční příspěvek 
si můžou podat písemnou žádost na obecním 
úřadě do 31. 3. 2023. Více informací o mož-
né výši finanční podpory a způsobu podá-
ní žádosti naleznete ve výzvě zveřejněné 
na obecních stránkách, obecních vývěskách 

a v mobilním rozhlase, případně dostanete 
potřebné informace přímo na obecním úřadě 
v kanceláři starosty.

Upozornění�obecního�úřadu
S jarním úklidem ve vašich domácnostech 

a zahradách vzniká i zvýšené množství růz-
ného odpadu. Proto vás žádáme, třiďte tento 
odpad, ukládejte ho na sběrná místa do jed-
notlivých nádob, na kterých máte i popisky, 
co do nich patří, a co ne. 

Neodkládejte k nádobám odpady, které 
nejsou vytříděné nebo se do nich nevejdou. 
Odkládáním nevytříděného odpadu přidě-
láváte práci obecním pracovníkům, kteří to 
musí udělat za vás. Větve z ořezu stromů 
a keřů můžete ukládat na hromadu u budovy 
bývalého kravína. Sběrné místo bioodpadu 
a velkoobjemového odpadu bude otevřeno 
v pravidelném provozu opět od dubna 2023. 
 oú

krátce z obce... 

Termíny�svozu
Termíny svozu komunálního odpadu v břez-
nu: pondělí 6. 3. a 20. 3. 2023.

Místní�poplatky
Místní poplatky můžete platit hotově na po-
kladně OÚ a taktéž bankovním převodem. 
č. účtu 1690539349/0800
PES – V. S. 1341, k tomuto čtyřčíslí připojit 
číslo vašeho domu, do sdělení pro příjem-
ce napsat vaše jméno – 80 Kč. Za každého 
dalšího psa přihlášeného na tutéž osobu – 
140 Kč. Poplatek zaplatit do 31.�3.�daného�
roku.

jubilea

V�měsíci�březnu�oslaví�svá�životní�jubilea:

Edita Stachlová – 82 let
Vlasta Chasáková – 81 let

Vladimír Bílek – 60 let

Všem oslavencům přejeme 
hodně štěstí, pohody a pevné zdraví.

Poslední tematický ples Klubu žen a Soko-
la Lhotka se konal v únoru 2020 pod názvem 
Lovecký ples aneb chyť si svého zajíčka. A pak 
přišly dva dlouhé roky, kdy se žádný ples kvů-
li kovidu nekonal. Až letos to vyšlo! Témat se 
za minulé roky vystřídala celá řada, a tím pá-
dem je výběr čím dál těžší. Tentokrát padla 
volba na cirkus, a tak se sháněly pestrobarev-
né kšandy, klobouky, červené klaunské nosy 
a jiné cirkusové propriety. O krásné vyzdobení 
sálu se postarala Lenka Stonavská. Hudba 
nebyla tentokrát tradiční, ale byla prověřená – 
PusToff – která už ve Lhotce nejednou hrála 
a je zárukou dobré zábavy, což se i v průbě-
hu plesu potvrdilo. Už první písničky přilákaly 
do manéže, pardon, na taneční parket, taneční-
ky a plno na něm bylo až do pozdních nočních 
či časných ranních hodin. I přesto, že hospoda 
v Obecníku nefunguje, občerstvení účastníků 
plesu bylo standardně zajištěno. Určitě nikdo 
netrpěl hladem či žízní. A tak zábava příjemně 
plynula, až nastal čas zlatého hřebu lhotec-
kých tematických plesů – taneční vystoupení. 
I tentokrát se choreografie a nácviku chopila 
Ivanka Fulneková a zase to bylo perfektní vy-
stoupení. Je třeba ocenit tanečníky a tanečni-
ce za píli a vynaložený čas ke zvládnutí dosti 

dlouhé a náročné choreografie, ale také za vy-
naložené prostředky na dvě sady jednotného 
oblečení, které jim velmi slušelo, což lze vidět 
i na přiloženém snímku. A opět se všichni vrhli 
do víru tance, zábavy a už se pomalu blížil další 
vrchol plesu – tombola. A tady je třeba vyzdvih-
nout dlouhou řadu lhoteckých sponzorů. Díky 
jejich přístupu, vstřícnosti a štědrosti se mohou 
návštěvníci plesu těšit na zajímavé ceny. No 

a pak už tombola začala podle jejích tradičních 
pravidel. Někdo si šel pro ceny vícekrát, jiný se 
jen smutně díval na své lístky. Ale tak to má být, 
tak to Štěstěna chce. Všechny ceny byly pře-
dány a mohlo pokračovat cirkusové dovádění. 
Bylo to podle očekávání – cirkusový ples Klubu 
žen a Sokola se ve Lhotce opět vydařil. A jaké 
téma bude mít ten příští? Nechte se překvapit! 
 J.�H.

Stalo se již tradicí, že akce lhoteckého klu-
bu seniorů nepřipravuje sedmičlenný výbor 
jenom pro své členy. Na oblíbeném smaže-
ní vaječiny, na opékání buřtů, zejména pak 
na autobusových zájezdech jsou spolu se čle-
ny klubu i ostatní – zejména starší, ale i mladší 
občané Lhotky. Stejně tak jsou ostatní Lhoťané 
zváni klubem seniorů na akce s hudbou a tan-
cem – v plesové sezoně na přátelský večírek, 
v podzimním čase pak na Krmášovou zábavu. 
Protože právě ta začíná už v patnáct hodin, bý-
vají na ní se svými rodiči i děti, takže je to akce 
třígenerační. Uplynulé období bohužel plesům 
nepřálo, a navíc se v covidové době stali se-
nioři nejvíce ohroženou skupinou. To snad už 
skončilo. Nebyli by to lhotečtí senioři, aby rychle 
nevymysleli něco jiného. Tím „něčím jiným“ se 
stalo Přátelské sportovní odpoledne. Prostředí 
tanečních parketů vyměnili senioři v létě za vi-
rově bezpečnější přírodní tělocvičnu na Kuříně. 
A disciplíny? Vždy jen sportovně nenáročné, 
a hlavně zábavné a úsměvné. Nutno říci, že 
akce seniorů pro všechny Lhoťany podporuje 
již léta obec, nově však už i „beskydská MAS-
-ka“ – místní akční skupina Frýdlantsko-Bes-
kydy. Právě na její dotaci, která bude využita 
při letošním sportovním přátelském odpoledni, 
lhotecký klub seniorů „dosáhl“ již podruhé.

O tom všem bude řeč ve čtvrtek 16. března 
v sále Obecního domu, kde od 15 hodin budou 
mít lhotečtí členové klubu seniorů svoji výroční 
členskou schůzi. Ani tam nebudou sami. Se 
zdravicí za nimi, kromě hostů z vedení obce, 
přijdou děti ze lhotecké mateřské školy, ale 
i tanečníci a zpěváci souboru Pilky. I další pro-
gram bude zajímavý. Uplynulé aktivity seniorů 
si budou moci účastníci připomenout po malém 
pohoštění i promítáním fotografií.

Prostor dostanou všichni i k sousedskému 
povyprávění. Právě to je u seniorů velmi oblíbe-
né. Kdo by si nerad zavzpomínal na dobu své-

ho mládí. Docela mladý je nakonec i samotný 
klub seniorů. V příštím roce mu bude teprve tři-
cet. Za sebou má pod vedením bývalých před-
sedů klubu – Zdeňka a Jaromíra Tomkových, 
Karla Závodného až po současnou předsedky-
ni Marii Holečkovou – hodně procestovaných 
kilometrů na zájezdech, ale i dobré zábavy při 
místních setkáních, besedách nebo poseze-
ních u opékání buřtů či smažení vaječiny. Milou 
součástí činnosti klubu jsou dárečky „kulatým 
i půlkulatým“ jubilantům stejně jako návštěvy 
dlouhodobě nemocných.

Počet členů lhoteckého klubu seniorů se 
v současnosti pohybuje kolem čtyřiceti. Přiro-
zený úbytek se doplňuje nově se přihlašující-
mi občany, kterým se taktéž léta nezastavila. 
Ve statistikách obce je ale občanů seniorského 
věku třikrát tolik. Zejména ti jsou a budou mezi 
členy klubu na všech dalších připravovaných 
akcích vítáni nejvíce. Vždyť stále platí: „Lépe je 
jednou vidět než třikrát slyšet“. 

� Pavel�Pasek�

Na tematickém plese jsme tančili v manéži

Lépe je jednou vidět 
než třikrát slyšet

Finanční podpora na pořádání kulturních, společenských 
a sportovních akcí v obci Lhotka pro rok 2023

Ve dnech 6. a 9. ledna proběhla inspekce 
v naší mateřské škole. Z inspekční zprávy, 
kterou také naleznete v registru inspekčních 
zpráv ČŠI, vyplývá, že ředitelka realizuje své 
koncepční záměry v oblasti vzdělávání dětí, kli-
matu školy a materiálního vybavení. 
Učitelky promyšleně plánují vzdělá-
vací nabídku, vytvářejí pozitivní at-
mosféru, jež u dětí podporuje zájem 
o nové informace. Děti mají dosta-
tek hraček, stavebnic, ale také ro-
botické hračky, které podporují samostatnost 
a rozvoj intelektuálních dovedností. Učitelky 
tvoří bohatou nabídku pohybových her a akti-
vit včetně jógy a využití dalších alternativních 
prvků. Hodnocení probíhá formativně, děti jsou 

vedeny také k sebehodnocení a postupně bude 
následovat hodnocení vrstevníky. I ve smíšené 
třídě efektivně využíváme různorodé metody 
a formy práce, individualizaci a u dětí podpo-
rujeme zájem o vzdělávání, objevování, ex-

perimentování a vnitřní motivaci 
k učení. Situace vzniklé během 
dne ve smíšené skupině dětí na-
pomáhají přirozenému sociálnímu 
a osobnostnímu rozvoji dětí, jejich 
pozitivnímu sebepojetí a sebeuvě-

domění. Jsme rádi, že nejen my, zaměstnan-
ci, ale také děti, rodiče a nyní i Česká školní 
inspekce hodnotí výchovu a vzdělávání v naší 
mateřské škole na vysoké úrovni! 

� Za�kol.�MŠ�Radana�Buďo

Česká školní inspekce spokojená v naší MŠ
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Oslavy, které předcházejí velikonočnímu 
půstu – s názvem ostatky, popravky, fašank, 
končiny – u nás nejčastěji masopust – s pes-
trostí masek a bujarým veselím, proběhl 18. 
února 2023 v Hodoňovicích.

Počasí sice bylo plačtivé, ale organizátoři 
akce – Čendaspolek a hodoňovický fojt, pod-
pořeni Obcí Baška, věřili, že se alespoň na prů-
vod masek vesnicí, s následným obřadem 
chování basy Kateřiny na návsí před hostincem 
U Čendy, umoudří. A bylo tomu tak. Poslední 
kapky deště spadly, když krojovaná chasa žá-
dala „obecní vrchnost“ o svolení jít průvodem 

vesnicí. Žandárova salva potvrdila svolení 
starosty a zástup asi šedesáti masek v čele 
s dechovou hudbou se dal do pohybu. Basa 
Kateřina se vezla majestátně na dřevěném 
voze taženém třemi soby, místy tomuto spře-
žení velela radostná smrtka. Sedm zastavení 
u místních stavení, kde hospodyně s hospodáři 
hostili masopustní chasu nejen koblihami, klo-
básami, ale i mokem ostřejším, probíhalo vždy 
dosti bujaře. Maskot masopustu i slamák si dá-
vali záležet, aby se nejen o nich, ale o celém 
masopustním průvodu vědělo, že jdou vesnicí. 

Na návsí před hostincem už hrobník kopal 
Kateřině hrob, shromáždila se zde spousta lidí, 
kteří se již mohli občerstvovat v rozestavěných 
stáncích, a to dobrotami, které k masopustu 
patří – gulášem, rybími specialitami, koláči, 
zákusky, kávou, rybízákem, medovinou aj. 
pochutinami. Parodovaný smuteční obřad, kdy 
velebný pán s kostelníkem vyzvedli klady i zá-
pory zemřelé, ale též připomněli, co se za ten 
rok událo v dědině, všichni přítomní se smí-
chem přijímali. Cikánkám se nepodařilo smrt-
ku opít a pochovat do hrobu s basou – utekla 
kdesi za dědinu. A basa Kateřina tam nakonec 
ležela sama – oplakávána maškarami, ale 
i všemi přítomnými.

Basa byla pochována, ale mnozí se veselili 
venku u harmoniky, děti se točily na starém dře-
věném kolotoči, kováři předváděli své řemeslo, 
zahradnice zase to svoje. Na sále hostince 

ukázal své taneční a pěvecké umění folklorní 
soubor Grunik a do večerních hodin hrála k po-
slechu i tanci cimbálová muzika Slifka. 

Masopustní veselí v Hodoňovicích i letos 
ukázalo pestrost masek, ochotu lidí a mnohdy 
celých rodin přijít se pobavit při dobrém progra-
mu – tentokrát na parketě folkloru a lidových 
tradic.

Děkujeme, že jste přišli a podpořili nás. 
� Čendaspoláci

Připomínáme majitelům pejsků, že�POPLATEK�ZE�PSŮ�
jsou povinni uhradit�do�31.�března�2023�

Do konce měsíce března mají držitelé psa, dle Obecně závazné vyhlášky č. 3/2020, povin-
nost uhradit poplatek za svého pejska. Platbu lze provést v úředních hodinách na pokladně 
Obecního úřadu hotově, platební kartou nebo z domova převodem na číslo účtu obce Baška: 
1682044389/0800. Na variabilní symbol se můžete dotázat mailem: v.kvicalova@baska.cz 
nebo telefonicky na čísle: 558 445 212.

Výše�ročního�poplatku:
180�Kč�za jednoho psa

600�Kč za druhého a každého dalšího psa téhož držitele, 
300�Kč za druhého psa, jehož držitelem je osoba starší 65 let

Při�nabytí�nového�pejska�nebo�při�ztrátě� (úmrtí,�darování,�utracení)� je�povinností�
držitele�ohlásit�tyto�skutečnosti�do�30�dnů�od�změny.

� V.�Kvičalová,�pokladní

Pestrost masek a veselí na Hodoňovickém masopustu

Letos proběhl již 72. ročník matematické olym-
piády, určené pro žáky a studenty různých věko-
vých kategorií. Naše základní škola se zúčastnila 
kategorie pro žáky 5. ročníků – M5, která proběh-
la ve dvou kolech – školní a okresní kolo.

Do školního kola se zapojili všichni žáci 5. 
ročníků a proběhlo během prosince loňského 
roku. Žáci řešili šest úloh zaměřených na logic-
ké uvažování, prostorovou představivost a ma-
tematické znalosti. Za úspěšné řešitele školní-
ho kola se považují všichni žáci, kteří správně 
vyřešili alespoň čtyři úlohy. 

Do okresního kola, které se konalo 25. ledna 
2023 ve Frýdku-Místku, postoupilo těchto sedm 
žáků: Anežka� Málková,� Oskar� Ray� Hind-
march,�Petra�Linhartová,�Vojtěch�Žídek,�Vik-
torie�Žídková,�Václav�Hudeček,�Anna�Schin-
dlerová. Z důvodu nemoci se této části soutěže 
nemohla účastnit žákyně Viktorie Žídková.

Žáci samostatně řešili tři úlohy v průběhu 
90 minut. Za každou úlohu bylo možné získat 
max. 6 bodů, celkově tedy 18 bodů. Úspěš-
ným řešitelem je považován žák, který získal 
9 a více bodů. 

Ve velké konkurenci naší žáci obstáli výbor-

ně a těšíme se z velkého úspěchu. Plný počet 
bodů získali v okrese Frýdek-Místek pouze dva 
soutěžící a jedním z nich byla naše žákyně 
Anežka�Málková z 5.B. Vedle Anežky dosáhl 
krásného výsledku i Vojtěch�Žídek ze stejné 
třídy, který se na základě získaných bodů dělí 
o 3. místo v tabulce. Nesmíme zapomenout ani 
na Oskara�Hindmarcha a Petru�Linhartovou, 
kteří se sice neumístili na prvních třech příč-
kách, ale svými skvělými výkony se řadí mezi 
úspěšné řešitele okresního kola. 

Jedná se o mimořádný úspěch a my jsme 
na všechny žáky velmi hrdí.

Tabulka výsledků úspěšných řešitelů z naší 
školy:
1.–2. místo – Anežka�Málková (18 bodů)
3.–9. místo – Vojtěch�Žídek (16 bodů)
11.–17. místo – Oskar�Ray�Hindmarch (14 bodů)
19.–27. místo – Petra�Linhartová�(12 bodů)

Všem zúčastněným žákům velmi gratulujeme 
a přejeme mnoho dalších školních i mimoškol-

ních úspěchů. Soutěžní úlohy a více informací 
najdete na: www.matematickaolympiada.cz.

� Kristýna�Koperová,�třídní�učitelka�5.�B

Milí spoluobčané,
již více než 20 let pomáhám Charitě Frý-

dek Místek s přípravou Tříkrálové sbírky v naší 
obci. Začátky nebyly snadné, lidé nedůvěřovali 
novému projektu a také 
neznali koledníky. Po-
malu se tato sbírka vryla 
do podvědomí a na kontě 
se každý rok zvyšovala 
vybraná částka. Později 
se lidé už začali informo-
vat, kdy koledníci dorazí, 
a tato akce se stala kaž-
doroční samozřejmostí. 
V loňském roce vybraná 
částka překonala dokon-
ce sto tisíc (118 684 Kč) 
a já měla slzy v očích, 
když mi to pracovníci 
Charity volali. V letošním 
roce si nikdo netroufl od-

hadnout, jak bude sbírka přijata (drahé energie, 
potraviny, inflace). O to více bylo překvapením 
vybraná částka, která činila neuvěřitelných 
139 894 Kč. V porovnání s obcemi se stejným 

počtem obyvatel se řadí-
me mezi nejvyšší příčky. 
Chtěla bych tímto moc po-
děkovat koledníkům, kteří 
po celé roky obcházejí 
za každého počasí vaše 
obydlí, a hlavně vám, dár-
cům, kteří tyto pokladnič-
ky naplňujete. Já doufám, 
že budeme nadále v tradi-
ci pokračovat a tuto část-
ku ještě příště pokoříme. 

Baška 66 581 Kč
Kunčičky 33 529 Kč
Hodoňovice 39 784 Kč
Celkem 139 894 Kč
� Jana�Bělicová�

Výsledky Tříkrálové sbírky

FOTO�ŽÁKŮ: Zleva nahoře – Anna S., Viktorie 
Ž., Anežka M., Petra L., Václav H., zleva dole – 
Vojtěch Ž. a Oskar H.

Mimořádný úspěch v matematické olympiádě
Foto:�Vratislav�Kryl

Po dvou letech pauzírování, zapříčiněném 
zákazem setkávání se v důsledku covidové 
pandemie, se naši senioři veselili na Přátel-
ském� večírku v hostinci U Čendy v Hodo-
ňovicích. Za hudebního doprovodu manželů 
Porubkových se na tanečním parketu ukázala 

spousta manželských párů i tancechtivých jed-
notlivců, mnozí se v družných hovorech po vý-
borném jídle občerstvovali u stolu. Losovala 
se i bohatá tombola, do které přispěla Obec 
Baška a místní podnikatelé – všem patří naše 
poděkování.  Výbor�Seniorklubu

Senioři se bavili a tancovali na večírku
Letošní parametry závodu: Délka okru-

hu: 13,2 km s převýšením 850 m. V úvodním 
kole navíc 1,6 km (120 m převýšení) – zavá-
děcí úsek od WoodArény v centru Ostravice 
k hotelu Sepetná. Až k -12°C klesala teplota 

na vrcholu nejvyšší hory Beskyd. K tomu mlha, 
čerstvý vítr, takže zejména únava po mnoha 
a mnoha hodinách dřiny byla viditelná.

Bašťanka Lenka Valentová se poprala se 
všemi těmito okolnostmi a ve své kategorii – 

ženy 36–50 obsadila 3. místo – Lysou horu 
během 24 hodin zdolala 8x!

Gratulujeme!
Lenko, teď už jste doma v teple, ale jaký byl 

letošní závod LH 24 – co do náročnosti…
 (pokračování na str. 14)

� Foto:�Archiv�Lenky�Valentové

Jubilejní X. ročník LH 24 měl na startu 
i úspěšnou závodnici z Bašky L. Valentovou

Ve dnech 22.–26. ledna se v několika měs-
tech Královehradeckého kraje konal X. ročník 
Her zimní olympiády dětí a mládeže. Morav-
skoslezský kraj dosáhl v celkovém hodnocení 
krajů na 2. místo a k tomuto úspěchu přispěly 
i mladé obyvatelky naší obce, a to Hanka Otip-
ková a její mladší sestra Lucka Otipková z Kun-
čiček u Bašky, které reprezentovaly Morav-
skoslezský kraj ve snowboardingu v kategorii 
starších a mladších žaček.

V paralelním obřím slalomu na sjezdovce 
na Medvědíně ve Špindlerové Mlýně dosáhla 
Hanka Otipková na druhé místo a z olympiády 
si odvezla stříbrnou medaili. Její mladší sestra 
Lucka Otipková dosáhla ve stejné disciplíně 
na třetí místo, a má tedy bronzovou medaili. 
V rámci snowboardové soutěže absolvovaly 
obě závodnice i další disciplíny a zasoutěžily si 

v slopestyle a snowboardcrossu, a to i přesto, 
že v těchto disciplínách nemají žádné tréninko-
vé ani soutěžní zkušenosti.

Pozadu nezůstali ani ostatní reprezentanti 
Moravskoslezského kraje ve snowboardingu 
a díky tomu, že se téměř všichni umístili na me-
dailových či bodovaných pozicích v obřím sla-
lomu, přispěli k medailovému umístění kraje 
v celkovém hodnocení.

Tréninku a závodění se obě děvčata věnují 
pod záštitou alpine snowboardingového od-
dílu Lítací Jelen, který své tréninkové zázemí 
nachází v Beskydech, a jsou úspěšné i v zá-
vodech Českého poháru i Polského poháru 
v alpine snowboardingu. Hanka Otipková byla 
od letošní sezony zařazena do českého juni-
orského reprezentačního výběru alpine snow-
boardingu.

Lucka (zcela vpravo) na medailovém ceremoniálu.

V obci máme hned dvě výborné 
reprezentantky ve snowboardingu
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Informace o obecním odpadovém hospodář-
ství přinášíme občanům pravidelně. Nový zá-
kon o odpadech to obcím ukládá od roku 2022.

Odpady nejsou jen to, co nám doma zbu-
de bez užitku a co vyhodíme do popelnice či 
kontejneru. Na odpady je nutné se dívat jako 
na zdroje, které je třeba využívat a neplýt-
vat s nimi. V roce 2018 byly v EU schváleny 
nové cíle pro odpadové hospodářství. Ty usilují 
o postupné navyšování recyklace komunálních 
odpadů na 55, 60 a 65 % v letech 2025, 2030 
a 2035. Skládkování komunálních odpadů má 
být v roce 2035 omezeno na 10 %.

V roce 2020 byla schválena nová odpado-
vá legislativa, jejíž ambicí bylo přinést posun 
v nakládání s komunálními odpady v ČR. Po-
stupně dochází ke zdražení skládkování a obce 
jsou také podle odpadového zákona povinny 
dosáhnout vysoké míry třídění. V roce 2025 
mají vytřídit 60 % svých komunálních odpadů. 
Neplnění cíle může být pokutováno částkou 
až 200 000 korun (za každý rok, kdy není cíl 
splněn). Míra třídění je závislá na nastavení 
systému nakládání s odpady. K dosažení vyso-
ké míry třídění nestačí jen rozmístit kontejnery 
na ulicích, zároveň je nezbytné snížení produk-
ce zbytkových odpadů. 

Naším obecním cílem je dosáhnout v příš-
tích letech určitého ideálního množství produk-
ce odpadů. Prženský ideál se pohybuje v úrov-
ni max. do 125 kg/os/rok zbytkových odpadů. 

Obecně platí, že nevytříditelné odpady ná-
sledně končí na skládkách. V lepších případech 
jsou tyto odpady energeticky využity. Tzn. jsou 
dále efektivně využity k výrobě tepla a energií. 
Tento způsob je ale zatím v našem kraji spíše 
hudba budoucnosti, neboť stávající zařízení pro 
energetické využití odpadů mají omezenou ka-
pacitu a nová se nestaví. 

Nutno poznamenat, že si v naší obci s od-
pady nepočínáme špatně. Už to bylo zmíněno 
mnohokrát, přesto je ale pořád co zlepšovat. 
Přestože obec využívá všechny známé nástro-
je ke snižování produkce, máme stále prostor 
pro dosahování ještě lepších výsledků a ve vý-
sledku také příznivější výše poplatků za odpa-
dy. To je asi to, co většinou každého zajímá. To 
s sebou nese jedno ale. To ale je, že se sami 
musíme snažit upravit své návyky a udělat 
sami něco navíc. Zejména například domácím 
kompostováním. Přitom kompostér má na za-
hradě takřka každý. To navíc je jen obětování 
své práce a svého času.

Z tabulky je zřejmé, že se nám podařilo 
až neuvěřitelně snížit množství odpadů v po-
pelnicích! To je skutečně výborný výsledek, 
který zaslouží uznání. Je to zřejmý úspěch 
nastaveného sytému, který nabízí využití tzv. 
úsporného programu. Na druhou stranu ale do-
šlo k nárůstu objemných odpadů na sběrném 
dvoře. Avšak tady musíme vzít v úvahu, že se 
zde odráží nárůst odpadů vyprodukovaných 
dvěma požáry, které se na konci r. 2021 a za-
čátku 2022 udály. Ve výsledku roku 2022 jsme 
tak na osobu a rok každý vyprodukovali takřka 

V měsíci únoru si děti v MŠ povídaly o růz-
ných povoláních nejen v pohádkách, ale i v re-
álném životě. Seznámili jsme se s prodavačkou 
v prodejně Hruška, s cukrářkou v místní cuk-
rárně, s panem starostou na obecním úřadě, 
s paní knihovnicí v knihovně a s paní učitelkou 
v naší základní škole. Poznali jsme jejich pra-
covní náplň, pomůcky a potřeby, které při své 
práci využívají. Při návštěvě obecního úřadu 
nás pan starosta odměnil drobným dárečkem. 
Vyvrcholením projektu byla návštěva knihovny 
s tematickým zaměřením a dětmi tolik oblíbený 
karneval. Chtěli bychom poděkovat rodičům, 
kteří připravili dětem nápadité masky pohádko-
vých postav nebo právě povolání.

Karnevalové dopoledne plné tanečků, her 
a soutěží jsme si moc užili. Brzy začne měsíc 
březen, těšíme se na návštěvy solné jeskyně 

nebo na výlet autobusem do kina ve Frýdlantě 
nad Ostravicí.�� (N.I.)

A co já až vyrostu? Budu dělat starostu

V polovině února se konalo výběrové říze-
ní na výstavbu lávky pro pěší ve spodní části 
obce. Vedení Pržna oslovilo osm firem, nabíd-
ku podaly dvě z nich. Vítězem výběrového říze-
ní se stala nakonec společnost DEV COMPA-
NY, spol. s.r.o., která lávku postaví za bezmála 

1,9 milionu korun vč. DPH. 
Vítězná firma realizovala rekonstrukci mostu 

u kravína před dvěma lety. Nový přístup pro pěší 
z lokalit pod ústavem bude hotov do letních prázd-
nin. Lávka bude sloužit zejména těm, kteří dochá-
zejí na autobusovou zastávku na dolním konci.

Obec vybrala firmu na stavbu lávky

jubilea

Březen�je�měsícem�narozeninových�
oslav�našich�občanů:

paní Věra Adamcová – 86 let,
paní Jarmila Bidmonová – 81 let,
paní Marie Adamcová – 70 let,
pan Zdeněk Janeček – 65 let,

paní Dagmar Krublová – 60 let,
pan Radim Skácel – 50 let.

Vážení oslavenci, přejeme vám spoustu 
dalších krásných let plných štěstí, zdraví 
a samozřejmě i životní pohody a elánu. 

OÚ�Pržno

Pošta změnila otvírací dobu
Pošta Pržno upozorňuje, že dočasně změ-
ní svou otevírací dobu. V období od 27. 
března do 6. dubna bude mít otevřeno 
v pondělí a ve středu od 9.00 do 12.00 ho-
din a v úterý, čtvrtek a pátek bude otevřeno 
od 13.00 do 16.00 hodin.

Obec se v únoru dozvěděla, že získá dotaci 
na pořízení fotovoltaické elektrárny, kterou vy-
buduje na budově Občanského centra. Mělo 
by jít o první obecní elektrárnu v řadě zamýš-
lených. „Tuto cestu volíme zejména s ohledem 
na snížení energetické závislosti a získání co 
největší soběstačnosti,“ vysvětlil starosta Prž-
na Petr Blokša.

Pokračoval, že v souvislosti s tímto projek-
tem se obec chce vydat vstříc posledním tren-
dům, a proto se pustí do zpracování energe-
tické koncepce, která by měla jasně definovat 
směr, kterým se chce a bude obec ubírat.

Další fotovoltaické elektrárny by se v bu-
doucnu mohly objevit na připravované čistír-
ně odpadních vod, na střeše obchodu, školy, 

na bytovém domě, hasičárně a možná také 
na kostele. „Většina takto vyrobené energie by 
měla končit v objektech, na kterých se vyrobí. 
Jen případná fotovoltaika na kostele či hasičár-
ně by byla využita k výrobě energie pro veřejné 
osvětlení. Jestli jsou tyto úvahy reálné, efek-
tivní a ekonomicky smysluplné, ukáže právě 
připravovaný dokument nazvaný Energetická 
koncepce obce Pržno,“ doplnil starosta.

Získali jsme dotaci na fotovoltaiku

Klukovina nebo nerozvážnost? Zřejmě jed-
no z toho stálo na počátku možné tragické udá-
losti. Někdo totiž v pondělí 20. února odpoled-
ne zapálil kontejner s papírem, který stojí hned 
za školou. Stačilo málo a mohlo dojít k velké 
nepříjemnosti, velmi jemně řečeno. Díky ostra-
žitosti zaměstnanců školy a také zásahu jedno-
ho z rodičů se podařilo požár kontejneru zmírnit 
na tolik, aby nedošlo k ohrožení školní budovy. 
O dohašení se po pár minutách postarali naši 
dobrovolní hasiči.

Řada z nás si dobře uvědomuje, jak rychle 
dokáže vzplanout zateplený objekt. Dotyčná 
osoba tak může zpytovat svědomí, pokud ně-

jaké má. Škoda na kontejneru dosáhla na pět 
tisíc korun.

Zapálený kontejner ohrožoval školu

Odpadové hospodářství obce v roce 2022

Přehled�produkce�odpadů�v�Pržně�od�r.�2015

Výdaje:

za odvoz popelnic 396.140 Kč

za odvoz kontejnerů – třídění 333.835 Kč

paušál SD 21 780 Kč 

SD velkoobjemový odpad 133.422 Kč

za nebezpečný odpad 4.383 Kč

BRKO 300.160 Kč

Hřbitovní odpad 11.921 Kč

celkem� 1.201.641�Kč

Odpadové�hospodářství�–�přehled�příjmů�a�výdajů�za�rok�2022

Příjmy:

Poplatky 673.685 Kč

bonusy za separaci odpadu (EKO-KOM)  231.466 Kč

za železný šrot – plechovky 13.330 Kč

ostatní 540 Kč

celkem� 919.021�Kč

Rok se sešel s rokem a Obec Pržno pořádá 
spolu s SKP Pržno další ročník zimních her. 
Jejich forma bude stejná jako loni, neboť patří 
v posledních ročnících mezi nejoblíbenější.

Zimní hry se odehrají opět na sjezdov-
ce v areálu SKI Bílá, kde bude pro účastníky 

na jižním svahu připravena trať obřího slalomu. 
Stejně jako v předchozích ročnících bude v pá-
tek 10. března v 16.15 vypraven od Občanské-
ho centra autobus, který účastníky her vyveze 
do oblíbeného střediska. Předpokládaný návrat 
je naplánován okolo 22. hodiny.

Zimní hry se odehrají na ski 

153 kg zbytkových odpadů. Cíl je do budoucna 
dostat se pod 125 kg/os/rok.

Třídili jsme opět slušně, i když množství 
papíru se rapidně snížilo. V plastech jsme se 
polepšili a v kovech (červené nádoby) jsme 
zůstali na stejné úrovni. Co je však zásadní, 
je enormní nárůst zahradního odpadu. BRKO 
nám sice pomáhá jednodušeji dosahovat po-
žadované úrovně třídění, ale za nepřiměřenou 
cenu! Dosáhli jsem úrovně třídění takřka 62 %, 
což je úroveň, kterou jsme povinni dosahovat 
v letech 2025 až 2026. I přesto se musíme 
snažit snížit podíl BRKO, neboť tento odpad 
a nakládání s ním neúměrně zatěžuje rozpočet 
obce a má zásadní vliv na výši poplatků. 

Co z toho plyne? Naší snahou by mělo být 
snižovat produkce nevytříditelných odpadů (po-
pelnice, sběrný dvůr, hřbitovní odpad) a ještě 
se pokusit více využívat barevné nádoby na tří-
děné odpady. Rovněž kompostování a zpětné 
využití zahradních odpadů by mělo být priori-
tou. Pokud se nám podaří přiblížit cílům roku 

2023, tak udržíme míru třídění nad 60 % a zá-
roveň snížíme náklady na odpadové hospodář-
ství. Zároveň bychom se dostali na 122 kg/os/
rok zbytkových odpadů. A to už je na Oskara!

Obec v roce 2022 doplácela na odpadové 
hospodářství takřka 283 tisíc korun. Díky svozu 
tříděných odpadů tzv. na výzvu (sváží se kon-
tejnery naplněné na 70 % a více) ušetřila obec 
cca 250 tisíc korun. Bez tohoto nastavení by byl 
rozdíl mezi příjmy a výdaji ještě markantnější.

Někdo si může říci, proč vlastně třídíme, když 
na to třídění stejně doplácíme? V tom případě 
doporučuji číst tento článek zase znovu. Záro-
veň platí, že pokud bychom všechen tříděný 
odpad vysypali do SKO, tak nebude konečný 
rozdíl mezi příjmy a výdaji 283 tisíc korun, ale 
takřka půl milionu korun, navíc bychom neplnili 
literu zákona a přístup k životnímu prostředí by 
byl dle hesla „po nás potopa“. Děkujeme, že 
třídíte a většinově se snažíte respektovat na-
stavený systém, doporučení a směr. 

� Petr�Blokša,�starosta

V úterý 21. března přivítají žáci spolu se 
seniory jarní dny stejně, jako minulý rok. Děti 
ze školní družiny společně s Klubem seniorů 
v Pržně se sejdou ve 13 hodin u obecního úřa-

du. Odtud se projdou vesnicí a vhodí do řeky 
Ostravice Moranu. Tím se rozloučíme s paní 
Zimou a vlády se ujme jaro. Už se všichni těší 
na slunečné a teplé dny.

Děti a senioři přivítají jaro

Návštěva dětských naučných programů 
ve Faunaparku ve Frýdku-Místku se již na pr-
ženské škole stala novou tradicí. Jednotlivé 
třídy se několikrát za rok účastní aktivního 
tvoření, pozorování a zkoumání v přírodě, a to 
v kterémkoli ročním období. 

Výuka v přírodě je specifickou formou učení, 
která propojuje svět přírody s ekologií, s netra-
dičními sportovními aktivitami a v neposlední 
řadě také s kreativitou a rukodělnými pracemi. 
Výsledkem těchto návštěv je získávání pěkné-
ho vztahu k přírodě u žáků naší školy, rozšíření 
jejich znalostí i dovedností v přírodovědné ob-
lasti. Příkladem nám mohou být dětmi vyrobené 
hnízdní budky, ve kterých se vloni na pozemku 
před školou zabydlely rodiny sýkorek, a také kr-
mítka, která jsou umístěna na oknech tříd.

Rodiče jsou prostřednictvím školních nástě-
nek informováni o pěkných akcích Fauaparku 
také o víkendech i v době prázdnin. V posled-
ních dvou letech se někteří naši žáci účastnili 

Děti jezdí za poznáním do Faunaparku
také letního tábora, který probíhal v prostorách 
Faunaparku. Součástí tábora je péče o zvířát-
ka, spousta soutěží s přírodovědnou tematikou, 

velký táborák i noc buď ve stodole nebo „pod 
širákem“ a v neposlední řadě i výuka plavby 
na raftech na přehradě v Bašce.
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slovo starostky

Vážení�spoluobčané,
máme za sebou období plesů, karnevalů a zábavy. S potěšením 

mohu konstatovat, že jste se akcí účastnili opět ve velkém stylu 
a mnohdy jste se bavili až do ranních hodin, což mne moc těší. 

Popeleční středou na čas skončilo plesání. Máme období předveli-
konočního půstu, a to je ideální doba na zklidnění a zamyšlení se. Zá-
roveň jsme jen krůček od prvního jarního dne. Osobně se moc těším, 
až na loukách pokvetou sněženky a prvosenky a všichni se budeme 

připravovat na velikonoční svátky.
Přeji vám všem pěkné a klidné dny. A protože se na Ostravici bude konat i řada příjemných, 

nejen hudebních akcí, věřím, že se na nejedné z nich potkáme.  
� Pavlína�Stankayová,�starostka

Druhý únorový víkend se konalo Mistrov-
ství světa psích spřežení ve Vermigliu v Itálii.

Zúčastnilo se ho 180 závodníků a přes ti-
síc severských psů ze 17 států.

Českou republiku reprezentovali jen dva 
závodníci, a to Amálie Vojtková a Štěpán 
Krkoška z Ostravice. A byli velice úspěšní. 
Ve velké konkurenci se dokázali prosadit 
a vybojovat dvě první místa. Amálie, která 
startovala ještě jako juniorka, porazila i do-
spělé závodníky a v konkurenci 30 spřeže-
ní, kategorie D1 – dva psi, vybojovala první 
místo. Štěpán startoval v kategorii B1 – šest 
psů a obhajoval prvenství z minulých let. To 
se podařilo a s přehledem si dojel pro další 
titul mistra světa.

Mistři světa se psím spřežením

Zábava, hry, tanec i bohatá tombola. To vše, a ještě více čekalo na děti, které v neděli dorazily na Maškarní bál, který se konal v Golf 
Resortu Ostravice. Tradiční akce se malým návštěvníkům moc líbila.

Golf resort ovládly různé pohádkové bytosti

Lidé, jež se ocitli v nouzi a potřebují po-
moc, se mohou obrátit na sociální pracovnici, 
která je jim nově k dispozici na Městském 
úřadě ve Frýdlantě nad Ostravicí. Pomůže 
těm, kteří mají nějaký sociální problém, ocit-
li se sociálně vyloučeni ze společnosti, pří-
padně jim toto vyloučení hrozí. Může jít třeba 

o osobu pečující o svého blízkého, o senio-
ry či rodiny s dětmi. Sociální pracovnice se 
jmenuje Michaela Lišková, 604 766 806. Její 
služby mohou využít i občané Ostravice. Mo-
hou se případně obrátit na pracovnici obce 
Květoslavu Kubačákovou (tel. 558 412 553), 
která jim zprostředkuje setkání. 

Sociální pracovník pomůže potřebným

Po třech letech se v únoru konal na Ostravi-
ci v sále hotelu Freud karneval pro děti školní 
družiny a discoples pro –náctileté. Navázalo se 
tak na tradiční akci pořádanou Klubem rodičů 
Ostravice, která nemohla být kvůli covidu dva 
roky realizována. 

Není tedy divu, že se na tento den těšili malí 
i velcí, ti velcí možná o trochu více, protože se 
z nich na jeden večer staly téměř dospělé mla-
dé dámy a mladí pánové.

Na karnevale se o zábavu postaral moderá-
tor Honza Gavelčík. Děti předvedly své nápa-
dité krásné masky, zaskotačily si, zasoutěžily 
a skoro každý si domů odnášel nafukovací ba-
lónek vytvarovaný do různých podob.

Na discoples mohli žáci přicházet pouze 
ve společenském oděvu. Kluci i holky, které jsme 
znali ze školních lavic, byli opravdu k nepoznání. 
Moc jim to slušelo. O program se postaral DJ Mar-
tin Matýsek, bývalý žák ostravické školy. Svým vy-
stoupením obohatily program děti z taneční školy 
Antonio, rovněž žáci naší školy. Velkým a zároveň 
milým překvapením bylo taneční vystoupení žáka 
9. třídy A. Bučka s tanečnicí Amálkou. 

Jak na karnevale, tak na discoplese nechy-
běla bohatá tombola. Svými dárky do ní přispělo 
několik místních firem, restaurací, hotelů a sou-
kromých osob, kterým za to patří velké podě-
kování. Mnoho dětí si nakonec domů odnášelo 

nejen hezký zážitek, ale i dárek z tomboly.
Věříme, že se mladším i starším dětem obě 

akce líbily. Svědčí o tom hojná účast nejen 
současných žáků školy, ale i těch, kteří už 
z naší školy vyšli. Děkujeme všem, kteří se 

podíleli na organizaci obou akcí, především 
ochotným rodičům, učitelům a vychovatel-
kám. A taky dětem, že se se dovedly na obou 
akcích skvěle pobavit. 

 Za�Klub�rodičů�Ostravice�V.�Tomečková

Novinář a dokumentarista Tomáš Etzler 
zavítá na Ostravici. V sobotu 25. března v 17 
hodin v sále Hotelu Sepetná se bude konat 
promítání dokumentu Nebe spojené s přednáš-
kou. Posluchači se mohou těšit na osobní zpo-
věď novináře, který na vlastní kůži zažil realitu 
všedních dní v komunistické Číně. Setkal se 
s brutalitou a šikanou, kterou od tamních úřadů 
dennodenně zažívají zahraniční reportéři. 

Tomáš Etzler je ostravský rodák, novinář 
a reportér. Osm let působil v CNN jako editor 
zpráv a později jako válečný zpravodaj na Hai-
ti, v Iráku a v Afghánistánu. Poté odcestoval 
do Číny, kde jako stálý zpravodaj České televi-
ze pracoval sedm let a vytvořil za tu dobu téměř 
500 reportáží. Za svou práci byl jako doposud 
jediný český novinář poctěn Cenou Emmy.

Celovečerní dokumentární film Nebe je 
osobní zpovědí novináře Tomáše Etzlera, kte-
rá se prolíná s příběhem vesnického sirotčin-
ce. Každodenní syrová realita, kterou Tomáš 
v Číně sedm let na vlastní kůži zažíval, ve filmu 
silně kontrastuje s mikrosvětem, který objevil 
na severovýchodu země. Film přímo i nepřímo 
naráží na některá z témat moderní Číny: poli-
tiku jednoho dítěte, porušování lidských práv, 
nedostatek svobody náboženského vyznání 
nebo korupci. Demonstruje také obrovský roz-
díl hodnot v sirotčinci, jakými jsou obětavost, 
tolerance či láska k bližnímu, a hodnot totalitní 
komunistické vlády. 

Po projekci Tomáš prozradí, co ví o osudu 
protagonistů dnes, krátce přiblíží osmiletou ana-
bázi dokončení filmu a zodpoví vaše dotazy.

Tomáš Etzler nejenom o Číně

Karneval a discoples pobavil velké i malé děti

Každý rok vyvěšuje Ostravice na svůj úřad 
tibetskou vlajku. Ani letošek nebude výjimkou 
a obec symbolicky vyjádří podporu utiskované-
mu národu 10. března, kdy se po celém světě 
koná akce nazvaná Vlajka pro Tibet „Tento rok 
si připomínáme 64. výročí povstání Tibeťanů 
proti čínské okupaci. Cítíme, že musíme vyjá-
dřit podporu malému utiskovanému národu, 
a proto jsme se k celostátní akci Vlajka pro Ti-
bet připojili i my,“ vysvětlila starostka Ostravice 
Pavlína Stankayová. 

Úřad opět vyvěsí 
tibetskou vlajku

Hej, hej, hej, to jdem na maškarní rej… Tak-
to, a ještě i více, si děti z MŠ Ostravice pro-
zpěvovaly, když v úterý 20. února mířily na kar-
neval do hotelu Freud. V přestrojení za Elzy, 
Máši, princezny, rytíře, zvířátka, kouzelnice či 
piráty odvážně mávaly uprostřed parketu kou-
zelnickou hůlkou a mečem. 

Divadelní soubor Nahodile se nenechal za-

hanbit a přítomné obecenstvo za doprovodu 
svižné hudby pěkně rozparádil. Vlnu nadšení 
vyvolala pořádná rána z děla, která do sálu 
vystřelila barevné konfety. Ani na občerstvení 
jsme nezapomněli, vdolky a koláčky šmakovaly 
nejen dětem. Radost v dětských očích a spoko-
jenost rodičů mluvily za vše. Budeme se těšit 
zase za rok.  MŠ�Ostravice

Hej, hej, hej, to jdem na maškarní rej…
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slovo starosty

Vážení a milí spoluobčané,
pohled na zasněžené vrcholky hor a kopců i mrazivé ranní teploty potvrzují rčení „březen 

– za kamna vlezem“, ale ve vzduchu už je cítit, a v ptačím zpěvu také slyšet, počínající jaro. 
Po vydařených jarních prázdninách, které si děti tentokrát mohly naplno užít na sáňkách, lyžích 
i bruslích, se příroda pomalu probouzí ze zimního spánku.

Také na obci se snažíme nezaspat, proto dál pokračujeme v započatých projektech domov-
ních čistíren, rekonstrukce mateřské školky v budově úřadu a připravujeme všechny potřebné 
podklady pro žádost o dotaci na vybudování chodníku z programu Státního fondu dopravní in-
frastruktury. 

Někdy nejde všechno tak rychle a snadno, jak by si člověk přál. Tak jako zima se po teplých 
dnech občas ještě vrací a brzdí nás v jarním nadšení. Ale jsem rád, že ve všech plánech postu-
pujeme dál a s trochou trpělivosti jistě všechno zvládneme. Jaro už je na dohled.

Přeji vám krásný, prosluněný březen. 
 Pavel�Kuběna,�starosta

informace obecního úřadu
•� Setkání� seniorů – srdečně zveme 

všechny malenovické seniory na tradiční po-
sezení do Obecního domu v neděli 5. března 
od 15 hodin.

•� V� úterý� 2.� května organizuje kulturní 
komise zájezd do ostravského Divadla Jiřího 
Myrona na muzikál�M.�Kunze� a� S.� Levaye�
REBECCA. Odjezd v 17 hodin od obecního 
úřadu, dospělí 200 Kč, děti, studenti a senio-
ři zdarma. Zájemci se mohou hlásit již nyní 
na obecním úřadě.

•� 16.� května se uskuteční zájezd� senio-
rů� na� Dlouhé� stráně� a� do� ruční� papírny�

ve�Velkých�Losinách. Odjezd od obecního 
úřadu v 6.15, zájemci se již mohou hlásit 
na obecním úřadě.

• Obecní úřad opětovně vyzývá�všechny�
občany, kteří chtějí být nadále informováni 
o obecních záležitostech a dosud si nestáhli 
do svého mobilního telefonu aplikaci�Muni-
polis� Mobilní� rozhlas, aby tak co nejdříve 
učinili. Někteří uživatelé zadali do systému 
pouze své telefonní číslo, ale aplikaci nemají 
staženou nebo nemají registrovánu konkrétní 
obec. Tím pádem jim nemůže být rozeslána 
plnohodnotná zpráva v rámci paušální roze-

sílky. Pokud potřebujete v této věci poradit 
či pomoci, nebojte se obrátit na obecní úřad. 
Rádi vám pomůžeme, tak aby nová služba 
fungovala co nejefektivněji a abychom mohli 
nejpozději od dubna opustit zastaralý a ná-
kladný systém SMS. Registraci provedete 
na stránce: https://malenovice.munipolis.cz/
registrace 

Občany, kteří vlastní pouze „tlačítkový“ tele-
fon nebo nemají přístup k internetu a přejí si být 
nadále informováni prostřednictvím SMS, žá-
dáme, aby toto nahlásili přímo na obecním úřa-
du, kde budou informováni o dalším postupu.

Badmintonový turnaj se uskutečnil letos 3. února během večerních hodin. V mužské 
kategorii si vybojoval první místo L. Novák, ženskou kategorii ovládla D. Hamroziová.

Letošní bruslařská sezóna patřila co do počtu dní mezi ty nejkratší. Byla však důstojně 
zakončena olympiádou pro děti. Nízký počet dětí doplnili rodiče a prarodiče. 

Všichni soutěžili ve čtyřech disciplínách a prožili společně pěkné sobotní dopoledne.

CVČ U Rosničky informuje
Milé děti, milí dospělí,
únor se nám velice vydařil. Nasněžilo, jarní 
prázdniny byly mrazivé a nejen děti v Ros-
ničce si konečně užily zimní radovánky. 
V únoru byla pro děti nachystána terénní 
bojovka ZIMNÍ SPORTY. Při ní měly za úkol 
podle indicií rozmístěných na trase vyluštit 
tajenku a zjistit, kde se nachází odměna. Ta 
byla uložena v bedýnce za kapličkou. Dále 
proběhly již zmiňované jarní prázdniny, kdy 
jsme s dětmi vyrazili do Národního země-
dělského muzea v Dolní oblasti Vítkovic, 
tvořili jsme bubáčky z vlny, navštívili solnou 
jeskyni v Harcovce, přespali v Rosničce 
a pořádně se vyblbli na svahu u kostela. 
Děti byly skvělé a já jim za to velice děkuji. 
Následovala maškarně-valentýnská dílnič-
ka a sobotní dětský karneval. Obě akce 
byly skvělé, děti i rodiče se bavili – a to je 
to nejdůležitější.

V�březnu�se�můžete�těšit�
na�následující�akce:
- 4. 3. Vysazování plůdku 
pstruha potočního do říč-
ky Satiny, sraz v 10.00 
u Rajské boudy, s sebou kyblík a naběračku
- 11. 3. Samoprodejní burza v čase 8.00–
12.00, sraz prodejců v 7.00 před Rosničkou
- 21. 3. Mezinárodní den lesů – dílnička pro 
děti v čase 16.00–18.00
- 31. 3. Jarně – velikonoční dílna pro děti 
a dospělé v čase 14.00–18.00
- 1. 4. Mezinárodní den lesů / od 9. hodiny 
– akce pro širokou veřejnost pro rozšíření 
znalostí o lese, jeho vývoji, strategiích přezi-
mování, ohrožení.
Podrobné informace naleznete na www.uros-
nicky.eu a na FB Rosnička Malenovice.
� Přeji�všem�krásné�„prvojarní“�dny,�
� Blanka.

 

PÁTEK 31. 3. 2023 V ČASE 14.00 – 18.00 
Srdečně zveme děti i dospělé na jarně – velikonoční dílnu. 

Přijďte si vyrobit nádhernou výzdobu pod vedením skvělé floristky 
Zuzky. Zeleň, ozdoby, pentle aj. budou k dispozici k prodeji. 

Vstupné 50 Kč dospělí, 40 Kč děti. 

Více informací na tel. 724 144 368. 

                                                                             Těšíme se, Blanka a Zuzka. 

JARNĚ – VELIKONOČNÍ 
DÍLNA PRO DĚTI                

A DOSPĚLÉ  

 

ÚTERÝ 21. 3. 2023 v čase 16.00–18.00 
Milé děti, milí dospělí, 

srdečně vás zvu na tematickou dílničku k Mezinárodnímu dni lesů, který 
připadá právě na 21. března. Společně si popovídáme o lese, o jeho úloze 
v přírodě, o jeho obyvatelích a ohrožení. Poté si z přírodnin nebo vlny 
vyrobíte své oblíbené zvířátko a dozvíte se o něm spoustu zajímavostí.  

Akce je plně podpořena z dotace MAS Frýdlantsko-Beskydy. 

                                                                        Těším se, Blanka.  

MEZINÁRODNÍ DEN LESŮ 
dílnička pro děti 

 

SOBOTA 1. 4. 2023 od 9 hodin 
Srdečně zvu širokou veřejnost nejen obce Malenovice na edukační 
program u příležitosti Mezinárodního dne lesů, který připadá každoročně 
na 21. března.  

Zajímavou formou se dozvíte nejen o strategiích přezimování rostlin, 
o sukcesi, ale také o důležitosti podrostu i mrtvého dřeva nejen v lese 
a spoustu dalšího.  

Akce je plně podpořena z dotace MAS Frýdlantsko-Beskydy. 

                                                                           Těším se, Blanka.  

MEZINÁRODNÍ DEN LESŮ   

 

SOBOTA 4. 3. 2023 od 10 hodin 
Český rybářský svaz, MO Frýdlant nad Ostravicí, a Obec Malenovice 
srdečně zvou děti i dospělé na vysazování váčkového plůdku pstruha 
obecného potočního do říčky Satiny. 

S sebou kbelík, síťku nebo naběračku a dobrou náladu. 

Sraz v 10 hodin u Rajské boudy.      

Více informací na tel. 724 144 368. 

                                                                                                 Těšíme se… 

VYSAZOVÁNÍ PLŮDKU 
PSTRUHA POTOČNÍHO 

Částka za odvoz a likvidaci odpadů činí 
pro občany trvale přihlášené v obci 500�Kč�
za�osobu�na�rok. Termín zaplacení poplatku je 
do�konce�března. Majitelé rekreačních objek-
tů, kteří v naší obci nemají trvalé bydliště, zapla-
tí 500 Kč za objekt na rok. Zde je termín úhrady 
stanoven do konce června. Částku můžete 
uhradit buď osobně na obecním úřadě nebo 
elektronicky na účet: 107-6963890277/0100, 

kde můžete zaplatit i stokorunový poplatek 
za psa. Do zprávy pro příjemce uveďte, pro-
sím, příjmení a počet osob, za něž platíte (nebo 
jméno vlastníka rekreační nemovitosti). Varia-
bilní symbol = číslo popisné/evidenční. Nálepky 
na popelnice si následně můžete vyzvednout 
na úřadě. Upozorňujeme všechny, že neozna-
čené popelnice nebudou od 1. dubna 2023 
vyvezeny.

Poplatky za odvoz a likvidaci odpadů

Aktuální informace pro přihlášené
zájemce o decentrální MDČOV

Informujeme všechny přihlášené zájemce, že ve�dnech�31.�3.�–�
2.�4.�2023 bude projektant spolu s geodetem obcházet� jednotlivé�
nemovitosti� a� zaměřovat následující body: Umístění ČOV, výstup 
kanalizace ze základů RD, trasu budoucího vedení kanalizačního po-
trubí a místo zaústění do kanalizace, vodoteče nebo do vsaku. O kon-
krétním termínu vás budeme informovat.

Co�bude�potřeba,�abyste�si�připravili:
V jaké hloubce a kde je kanalizační potrubí u vašeho domu. V pří-

padě, že neznáte hloubku uložení kanalizace u vašeho RD, bude 
v projektové dokumentaci uvedena orientační hloubka, která bude při 
realizaci ověřena kopanou sondou.

Kde budete chtít umístit ČOV – tato informace již s vámi byla kon-
zultována při tvorbě studie, ale před realizací projektové dokumentace 
je potřeba vše zaměřit geodeticky.

Informace, zda jsou v okolí do 50 m od projektované ČOV nějaké 
studny. Informace o umístění, hloubce studny a hladině vody (měřeno 
od terénu).

Následně budou zaměřeny i veškeré sítě u RD (voda, plyn atd.) – 
zde stačí, když nám řeknete, v jakém místě se jednotlivé sítě napojuji 
do vašeho RD.

Budeme na vás potřebovat kontakt – ideálně email a telefon. 
Po dokončení všech výše uvedených úkonů podepíše zájemce pro-
tokol.

Děkujeme za spolupráci.



– 9 – Březen 2023Metylovice

Už za pár chvil se budou rodiče předškoláků 
rozmýšlet, kam pošlou svá dítka do první třídy. 
Pokud chtějí přátelské prostředí, rodinnou at-
mosféru, ale zároveň i moderní vybavení a pří-
stup, mohou zamířit bez váhání do Metylovic. 
Najdou tam školu, která navíc zajišťuje nízký 
počet dětí ve třídách, ale hlavně klidné a milé 
prostředí. Takové, že i mnoho dospělých si 
povzdechne – tak tady bych chtěl chodit taky.

Jako�doma
Malá škola stojí v Metylovicích teprve 

od roku 2014. Do té doby na jejím místě stávala 
stará budova, kterou ale obec nechala zbourat 
a na jejím místě vyrostla školička nová. Každá 
třída zde má svou kmenovou učebnu, ve které 
je v průměru patnáct žáčků. Všichni se navzá-
jem znají, a ve škole tak panuje rodinná atmo-
sféra. „Hodně pomáhá, že zde máme skvělý 
učitelský sbor. To ostatně potvrdila i poslední 
školní inspekce, která to konstatovala ve své 
hodnoticí zprávě,“ podotkla ředitelka školy 
Barbara Raszyková s tím, že nízký počet žáků 
ve třídách je ideální pro hladší průběh výuky. 
A pro přátelské vztahy.

Bez�bariér�a�se�skříňkami
Když člověk vstoupí do školy, v přízemí na-

jde šatnu se skříňkami. Každý žák zde má tu 
svou. Dole je učebna pro předškoláky a hned 
vedle první třída. Děti, které sem chodí do škol-
ky, tak mají přestup z mateřské do základní 
školy velice usnadněný. Prostě jen v září pře-
jdou do vedlejší třídy. Dole je také výtah, proto-
že škola je bezbariérová.

V prvním patře jsou učebny dalších ročníků 
a také ředitelna. Děti zde mají i svou knihovnu, 
která se neustále rozšiřuje o další a další knihy. 
Ve druhém patře jsou další třídy a také družina. 

Je to místnost, která vypadá jako větší obývací 
pokoj. Má pohovku, koberec a unavení školáci 
zde moc rádi tráví čas po vyučování. Hned ve-
dle je malá keramická dílna.

Vybavení�na�úrovni
Jen málokterá škola má své vybavení na ta-

kové úrovni, jako ta metylovská. V každé třídě je 
interaktivní tabule, žáci mají k dispozici počítač. 
Škola také získala dotaci a už brzy bude mít svou 
učebnu virtuální reality. Krom tohoto moderního 
zařízení těží z toho, že je od ní jen kousek do pří-
rody, takže žáci se často učí venku. Mají dokon-
ce k dispozici i venkovní učebnu, která je velice 
oblíbená. Děti jezdí také na lyžařský kurz, chodí 
plavat a často vyráží na různé akce, do divadla 
nebo třeba ostravského Světa techniky.

Kroužky�pro�zdraví�i�vědění
Děti z metylovské školy mají po výuce spoustu 

možností, jak smysluplně trávit volný čas. Škola 
pro ně organizuje několik kroužků. Jednak je to 
badatelský. Ve školní družině pak mohou navště-
vovat výtvarný kroužek, hojně navštěvovanou 
keramiku, kroužek animace a začátku progra-
mování, jógu, gymnastiku, anglickou konverzaci, 
hudební kroužek, mažoretky či sebeobranu.

Metylovská škola zaručuje dětem kvalitní 
vzdělání. Angličtina se se zde učí od první třídy 
a paní učitelka s dětmi od začátku komunikuje 
především anglicky. Žáci se tak nebojí mluvit 
a hodiny je i baví. „Někteří rodiče se bojí, že dě-
tem může způsobit problém přechod na druhý 
stupeň na jinou školu. Mohu ale ubezpečit, že 
tyto obavy jsou zbytečné. Naši žáci to zvládají 
úplně skvěle, navíc mám od ředitelů škol zpět-
nou vazbu, že jsou naši žáci dobře připraveni 
a mají všechny potřebné znalosti,“ je spokoje-
na ředitelka.

FOTBAL  MUŽI  METYLOVICE 

 
 
 
 

 

 NE 12. 3. v 17.00   Vojkovice (umělá tráva ve Vratimově) 

 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

NE 19. 3. v 15.00  METYLOVICE - HUKVALDY 

NE 26. 3. v 15.00  METYLOVICE - MOSTY 

Obec v únoru zahájila tolik očekávanou 
výstavbu kanalizace. Celkové náklady činí 68 
milionů korun s DPH, 16 milionů bude hradit 
z vlastních prostředků. Další peníze spolknou 
neuznatelné náklady. Stavba potrvá dva roky 
a obec se kvůli ní nehodlá zadlužovat. Součástí 
výstavby je i rozšíření kapacity stávající čerpací 
stanice v Metylovičkách.

Na novou kanalizaci by mělo být napoje-
no zhruba 120 rodinných domků, což je přes 

400 občanů, a k tomu navíc i Odborný léčebný 
ústav Metylovice, Moravskoslezské sanato-
rium, v němž se denně pohybuje dalších cca 
100 lidí.

„Obracíme se na obyvatele Metylovic 
s prosbou, aby byli trpěliví a omluvili případné 
nepohodlí způsobené stavbou. Věřím, že až 
bude dílo hotové, budeme všichni spokojeni,“ 
obrátil se na spoluobčany starosta obce Lukáš 
Halata.

Metylovice začaly stavět kanalizaci

Je už po zimě nebo ještě nějaké pořádné 
mrazy nebo chumelenice přijdou? „Nicmé-
ně, tak či tak, Budka na Čupku hlásí celo-
roční provoz. Od Nového roku měla každý 
pěkný víkend otevřeno. Lidé chodí a svařák 
teče proudem. Můžete se kochat výhledy 
do okolí a nasávat energii chladných dnů,“ 
láká k návštěvě provozovatelka Hanka.

Pokračovala, že Budka na Čupku se drží 
díky podpoře návštěvníků a těší se na další 
pestrý rok. Bude se totiž budovat a zvelebo-

vat. „Letošní sezóna bude bohatá na kulturní 
program a gastro zážitky. Každý měsíc jsou 
v plánu dvě větší akce a lepší zázemí pro 
návštěvníky a účinkující. Bude se tancovat, 
zpívat u ohně, dobře jíst, a hlavně se spo-
lečně bavit. Moc se těším, že kopec znovu 
po několika letech pořádně ožije,“ srší ener-
gií Hanka.

V průběhu března se zde mohou ná-
vštěvníci občerstvit každou sobotu a neděli 
od 10 do 16 hodin, a to vždy za přijatel-

ného počasí. „Proto prosím raději sledujte 
náš Instagram a Facebook (na_cupku) a Fb 
(na Čupku), ať jdete na jistotu. Naleznete 
zde aktuální informace o dění a změnách 
otvírací doby,“ doporučila provozovatelka.

Nabízí také, že pro případné zájemce 
může na Čupku uspořádat narozeninovou 
party, oslavu, či nějakou akci. „Jinak si za-
pište do kalendáře první velkou akci dne 11. 
března. Bude to TOP grilovačka s kuchařem 
Vaškem Obodou,“ doplnila.

Budka na Čupku láká nejen na grilovačku

Komu už se někdy doma ucpal odpad, moc 
dobře ví, jak náročné je jeho čištění. Obvykle to 
způsobuje směs zbytků jídel, vlasů a také ku-
chyňských tuků. Tato pro odpadní trubky smr-
ticí směs může po nějaké době vytvořit špunt, 

který způsobí, že se odpadní voda vrací zpět 
domů. Největší problém nastává v době častěj-
šího smažení, tedy na Vánoce, ale i na Veliko-
noce, které se pomalu blíží.

V naší obci lidé mohou nově kuchyňské tuky 
vyhazovat do speciálních popelnic. Jak na to? 
„Schovejte si PETku, může se jednat o lahev 
od minerálky, od šťávy, mléka a podobně, 
a do ní postupně slívejte oleje ze smažení, ole-
je z rybiček či z nakládaných sýrů. Můžete do ní 
dát i staré máslo či sádlo. To je do úzkého hrdla 
trochu technicky složitější, ale může to vyřešit 
lahev s širším otvorem. Až tuto láhev naplníte, 
uzavřete ji a vyhoďte do nádoby na oleje,“ do-
poručil místostarosta Metylovic David Hyšpler. 
Upozornil, že se do této popelnice mohou dá-
vat jen kuchyňské tuky, motorové a jiné prů-
myslové oleje je možné odevzdat do místního 
sběrného dvora, a to zdarma. „Určitě také oleje 
do této nádoby jen tak nevylévejte. Je opravdu 
možné vhodit tam tuky jen v uzavřené lahvi. 
Budeme rádi, pokud budete tyto nádoby vy-
užívat. Pomůže to vašim odpadním trubkám 
a oleje budou dále využity. Děkujeme,“ doplnil 
místostarosta.

Kuchyňské oleje a tuky do speciální popelnice

Lidé, kteří mají rádi práci s keramickou hlí-
nou, se mohou zúčastnit workshopů. Budou 
se konat na hřišti v budově sportovního klubu 
ve druhém patře. Celkem se zde uskuteční čtyři 
samostatné kurzy.

První začne 18. března a potrvá od 10 do 14 

hodin. Účastníci si vyrobí závěsy, zvonkohry, 
jarní zápichy a velikonoční ozdoby. Další se 
bude konat 1. dubna a tématem budou květi-
náče, obaly na ně, talíře a misky.

Kdo se chce přihlásit, může se objednat 
u Kamily Hyšplerové (tel. 702 142 281).

Začínají keramické workshopy 

Škola, ve které se děti cítí jako doma

Oblíbený a dlouze očekávaný Maškarní 
ples se konal za všeobecného nadšení dětí 
i jejich rodičů v sobotu 18. února v soko-
lovně. Pořádal ho již tradičně Spolek rodi-

čů Metylovice. Moderování se s grácií ujal 
klaun Pepíno Prcek. Na děti čekaly různé 
soutěže, tancování, plesání a další zába-
va. O kulturní program se postaraly místní 

mažoretky. Nescházelo kolo štěstí, zábavný 
fotokoutek a samozřejmě oblíbená tombola 
a vynikající občerstvení, o které se postaraly 
místní maminky.

Děti si s nadšením užily Maškarní ples
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        Základní škola a mateřská škola Pstruží, příspěvková organizace 

     Pstruží 104, Pstruží, 739 11,  IČO:70991499 
 

  

 
 

aneb hravé učení pro budoucí prvňáčky se uskuteční vždy  

ve středy 1., 8., 15. a 22. 3. 2023 od 14:30 do 15:15 hod. 

Děti se seznámí s paní učitelkou Mgr. Monikou Mrkvovou,  

vyzkouší si, jak se sedí ve školní lavici, jaké to je „učit se“ a poznají se s novými kamarády. 

Ti, kteří nenavštěvují naši školku, se mohou přihlásit telefonicky nebo  

elektronicky na 602 721 997, zielina@zspstruzi.eu 

 

1. setkání: ČESKÝ JAZYKA A VÝTVARNÁ VÝCHOVA (Mgr. Veronika Lusková)  

2. setkání: PRVOUKA A PRACOVNÍ ČINNOSTI (Mgr. Jana Bílková) 

3. setkání: ANGLICKÝ JAZYK A HUDEBNÍ VÝCHOVA (Mgr. Kateřina Stavinohová) 

4. setkání: MATEMATIKA A TĚLESNÁ VÝCHOVA (Mgr. Adam Zielina, Mgr. Lucie Křistková) 

 

                     
        Základní škola a mateřská škola Pstruží, příspěvková organizace 

     Pstruží 104, Pstruží, 739 11,  IČO:70991499 
 

 

  

 
 

žáků do 1. ročníku pro školní rok 2023/2024 se bude konat ve dnech 13. 4. a 20. 4. 2023  

Rezervovat se můžete elektronicky na webu školy www.zspstruzi.eu 

Vaše dotazy rádi zodpovíme telefonicky na 602 721 997. 

S sebou budete potřebovat OP a rodný list dítěte. 

NABÍZÍME: 
 Výuku AJ od 1. třídy + metodu CLIL – anglický jazyk je přirozeně zařazován i do jiných předmětů 
 Pobytový lyžařský kurz ve 3. – 5. ročníku 
 Celoškolní vícedenní sportovní kurz zaměřený na spolupráci v týmu a aktivity v přírodě 
 Široký výběr zájmových kroužků: angličtina, gymnastika, atletika, Věda nás baví, flétna, výtvarný, čtenářský, 

náboženství, Antonio – taneční 
 Školní družinu od 6:30 – 7:50 (ranní) a 11:40 – 16:00 (odpolední) 
 Každý měsíc celodružinové akce: Halloween, Mikuláš, karneval, honba za pokladem, výšlap do hor … 
 Využívávní iPadů nejen v hodinách ICT 
 Školní knihovnu: možnost vypůjčení knih 

 

Maškarní karneval 
si děti užily

V pátek 24. února pořádala školní družina 
tradiční maškarní karneval. Žáci se na karneval 
moc těšili, hned po obědě se převlékli do svých 
kostýmů a namalovali se. Potom už nic nebrá-
nilo tomu, abychom se přesunuli do 2. odděle-
ní, kde byl pro děti připraven bohatý program. 

Na počátku proběhlo společné focení. Se-
šlo se nám spoustu krásných masek: princez-
ny, Egypťanka, piráti, kovboj, víly, zajíc, Harry 
Potter, indiáni, Spidermani, Frodo, Batmani, 
Hulk, medvěd, čarodějnice, kočičky, policista, 
beruška, Červená karkulka, tygr, pilot, fotbalis-
ta a mnoho dalších. Z velkého množství masek 
byl těžký úkol vybrat ty nejhezčí, odměnu však 
dostali všichni.

Žáci tančili, soutěžili a získávali sladké odmě-
ny. Během celého programu se mohli žáci napít 
čaje, který připravily paní kuchařky. Děti byly 
spokojené a už teď se určitě těší na příští rok.

Měsíc únor se stal pro některé děti z naší 
školky nezapomenutelným. První týden se 
účastnily lyžařského kurzu na nedaleké sjez-
dovce v areálu Ski Opálená. Pro mnohé z nich 
to byla první příležitost postavit se vstříc nové-
mu sportu. V naší školce se jedná již o tradiční 
záležitost, avšak rozdílem oproti předchozím 
ročníkům byla společná účast s dětmi naší zá-
kladní školy. S potěšením mohu říct, že již třetí 
den všechny děti mohly vyzkoušet jízdu na vle-
ku a sjely velkou část sjezdovky samostatně. 

Děti po celý týden pilně trénovaly a atmosfé-

Maminky s malými dětmi mají v naší obci 
své místo, kde se mohou scházet a společ-
ně se bavit. Jmenuje se klub 
maminek Pstružátka a uspo-
řádal už několik povedených 
akcí. V pátek dne 10. února se 
v sále obecního úřadu konalo 
setkání s medvídkem Pú. Dě-
tem paní Pečenková přečetla 
pohádku o oblíbeném medvíd-
kovi Pú a pak se děti společně 
s rodiči pustily do výroby dře-
věných záložek s podobiznou 
pohádkových postav. Děti se 

bavily a ani se jim nechtělo domů. 
Poslední únorový pátek klub uspořádal Py-

žamkovou párty. Malí i velcí 
návštěvníci si užili odpoledne 
plné zábavy. Akci rozjížděla 
animátorka Maruška, nechybě-
lo oblíbené malování na obličej 
a dobré občerstvení.

Klub maminek bude pokračo-
vat v pořádání dalších akcí. Po-
zorně proto sledujte informace 
na plakátovacích plochách u za-
stávky autobusů nebo na Face-
booku na stránce Pstružátka.

Klub maminek Pstružátka

Dne 4. února jsme uspořádali Hasičský ples. 
Po celý večer panovala dobrá nálada, k tanci 
i poslechu zahrála skvělá kapela Spectrum. 
Návštěvníci se s nadšením zapojili do soutěží, 
které jsme uspořádali na zpestření programu, 
a dobře jsme se všichni bavili. 

Hřebem celého večera byla bohatá tombola, 
ve které jsme měli přibližně 120 opravdu hod-
notných cen. 

Náš ples měl tento rok pro nás přidanou hodno-
tu, která nás hřeje u srdce. Jeden ze sponzorů nás 
oslovil, jestli bychom mohli zmínit možnost pomoci 
chlapečkovi s dětskou mozkovou obrnou. My ha-
siči jsme se rozhodli zapojit. Část výdělku z pro-
deje tombolových lístků jsme se rozhodli darovat 

na pomoc. Šlo konkrétně o 9 000 korun. Peníze 
předá rodičům nemocného chlapce starosta SDH.

Ples se nám vydařil a touto cestou bychom 
chtěli vám všem poděkovat za účast. Velký 
dík patří hlavně všem sponzorům, díky kterým 
jsme měli tak bohatou tombolu. A v neposlední 
řadě také všem těm, kteří se jakkoliv podíleli 
na přípravách plesu.

Hasiči tady vždy budou pro vás a podají po-
mocnou ruku, když bude potřeba. Těšíme se 
na vás nejenom na dalším plese, ale také na-
šich dalších akcích, které budeme během celé-
ho roku pořádat. Ty můžete sledovat na našich 
webových a facebookových stránkách, nebo 
před akcí i zde v tištěné podobě.

Hasičský ples pomáhal

Obec upozorňuje řidiče, aby dbali 
zvýšené opatrnosti. V naší obci se totiž 
v nočních a ranních hodinách začala 
ve větší míře vyskytovat lesní zvěř. 

Řidiči, pozor na zvěř!

Jsou dva kmeny pralidí, kteří na první pohled 
vypadali docela podobně. Ale rozdíl tam přece 
jen byl. Kmen Vzpřímených o sebe hodně dbal 
a denně cvičil. Pokřivení byli spíše floutci, kteří 
raději celý den lenošili.

O těchto pravěkých kmenech nám přišla po-
vídat paní Michaela Šebelová. Pomocí příběhu 
dětem vysvětlovala důležitost pohybu a sportu 
v našem životě. Zuby si myjeme každý den 
a o kosti a svaly se také musíme starat denně. 
Žáci si vše vzali k srdci a ve škole se každý den 
snaží pořádně protáhnout a zacvičit.

Vzpřímení a pokřivení 
mezi školáky

Žáci se zapojili do lyžování i tance

ra byla skvělá. Ve čtvrtek se mohli přijít podívat 
na pokroky svých dětí také rodiče. Celý kurz byl 
zakončen vyhlášením, zhodnocením dětí lekto-
ry jednotlivých skupin a nechyběla ani medaile, 
jak jinak než čokoládová. 

Kromě toho mají děti v naší školce každý 
týden tělocvik ve školní tělocvičně a možnost 
si vybrat z pestré nabídky sportovních krouž-
ků, mezi které patří tenis, gymnastika a atleti-
ka. Nově také vznikl taneční kroužek, který si 
vedou paní učitelky samy a o který mají zájem 
nejen děvčata. 

K prevenci zdraví dále řadíme navštěvování 
solné jeskyně ve Frýdlantě nad Ostravicí a sa-
mozřejmě každodenní vycházky po okolí Pstru-
ží. Koncem měsíce děti začnou pravidelně 
jezdit na plaveckou výuku do Plavecké školy 
ve Frenštátě pod Radhoštěm. Odborně vede-
né lekce podporují adaptaci na vodní prostředí 
hravou formou a propracovanou metodikou 
přístupu ve třech rovinách – na, pod a nad hla-
dinou. Věřím, že za celý kolektiv mohu říct, že 
se snažíme o to, aby děti spontánně získávaly 
pozitivní vztah k pohybu.  K.�Smejová



– 11 – Březen 2023Čeladná, mikroregion

Únorové klubové akce proběhly dle plánu, 
krom níže uvedených programů probíhaly 
další pravidelné akce v klubovně, tzn. zdra-
votní cvičení obou skupin, kroužek angličtiny 
a úterní karetní posezení. 

Předvýroční�posezení
Něco jako předehra k výročnímu setkání 

v následujícím týdnu. Prohlédli jsme si nějaké 
fotky z minulosti, zavzpomínali a něco málo 
zkonzumovali. 

Koukám,�jak�ten�čas�letí…
Výroční setkání společně s pozvanými 

hosty, kde jsme důstojně oslavili již 13 let čin-
nosti našeho klubu. Zaznělo také poděkování 
vedení obce za dlouhodobou všestrannou 
podporu. Akce byla završena harmonikou 
Jarušky Ručkové z Frýdlantu a společným 
zpěvem.

Trocha�poezie�nikoho�nezabije

Naše dobré známé – frýdecko-místecké 
persony Olga Szymanská a Jana Klečková – 
se nám představily svou bohatou autorskou 
tvorbou. O hudební vsuvky vlastních skladeb 
se postaral Ivo Kroček s parťákem Vláďou 
Burdou. Z této syntézy se vyklubal velmi zda-
řilý výsledek. 

Výlet�do�Frenštátu
Busem jsme se přesunuli do Frenštátu 

p. R. a nejprve navštívili nenápadnou Ma-
lou galerii poblíž kina. Zde nás již očekáva-
la majitelka paní Šmajstrlová a věnovala se 
nám s láskou. Posléze jsme se přesunuli 
do výtečné kavárny-cukrárny naproti kostela 
a pěkné odpoledne zde umocnili. A pak „Lu-
hačovičákem“ domů. 

Jak�to�bude�v�březnu
Začneme druhým dílem Zvědavého křes-

la (host zůstává utajen), posléze tradičně 
oslavíme svátek žen, další čtvrtek jsme po-
zváni k návštěvě MŠ Čeladenská Beruška, 
následuje cestopisná přednáška a vycházka 
do okolí. Kompletní program najdete jako 
obvykle v Čeladenském zpravodaji, v klu-
bu, v infocentrech Čeladná a Pstruží nebo 
na www.senioriceladna.cz.

Pár�slov�závěrem
Březen má být dle meteorologů docela 

chladný (ale to už měl být i únor…), tak ať 
jej přežijeme ve zdraví a pokud možno i bez 
fatálních pádů.

Vše o našem klubu od jeho vzniku v r. 
2010 najdete na www.senioriceladna.cz. 

� Petr�Bernady

 

Únor ve znamení klubových narozenin

Malá galerie ve Frenštátě p. R.

Skvělí protagonisté – básnířky a hudebníci.

Na výročním setkání bylo veselo...

…a někdy přímo velmi veselo.

Vzkříšený Valentýn s diskotékou
Ve čtvrtek 

16. února po-
řádala škola 

karneval pro mladší žáky. A aby to těm star-
ším nebylo líto, mohli jít na diskotéku. Ale ne 
na ledajakou. Takzvaná „Valentýnská disko-
téka“ byla v minulosti jakousi nepsanou tra-
dicí, pořádali ji žáci deváté třídy v prostorách 
školní jídelny a zváni byli všichni z druhého 
stupně včetně páťáků, pro které už jsou klauni 
z karnevalu přece jen trochu mimo. 

Letos se tak dělo po dlouhé několikale-
té přestávce a nikdo ze současných žáků ji 
vlastně nezažil. Avšak co se zábavy týká, 

není třeba nijak zvlášť motivovat, vymysleli 
výzdobu a taky pestrý a veselý program a rej 
mohl začít.

Účast byla nečekaně velká, po zkušenos-
tech z dřívějška, kdy většina mladších jen 
nakoukla nebo tiše seděla v koutku, letos se 
dobře bavili všichni a trsali o sto šest. Jako by 
po letech covidových omezení byli tak nějak 
vyhladovělí a potřebovali vypustit páru. Vše 
se ovšem dělo ve vší slušnosti a počestnos-
ti, učitelé byli strategicky rozmístěni na všech 
kritických uzlech a situaci pečlivě monitoro-
vali. Valentýn nevalentýn, kázeň musí být! 
Musím zdůraznit, že se účastníci opravdu 

chovali podle pravidel a nebylo třeba žádných 
zásahů.

Začalo se trochu se skluzem, čekalo se 
na dýdžeje, který se posléze vytasil s téměř 
profesionální výbavou a rozhodně nezklamal. 
Po počátečním ostychu se to odvážil pořád-
ně osolit, a když padl soumrak, chytlo to tu 
správnou atmosféru undergroundového noč-
ního klubu.

Všichni se nadšeně zapojili taky do taneč-
ních her – znáte to z plesů – židle, balónky, 
volba miss a užívali si získaných sladkých 
cen, které pro ně škola opatřila. Když se 
pak přiblížil dohodnutý čas konce, jako vždy 
škemrali o prodloužení, což ovšem vzhledem 
k organizaci úklidu nebylo možné. Všichni 
ale pomohli a za čtvrt hodinky nikdo nepo-
znal, že se tu konala opravdu povedená 
a po letech znovu oživená Valentýnská dis-
kotéka!  JK

Několik vybraných názorů žáků:
Na to, že to byla školní diskotéka, tak 
dobrý…
Mohlo to být delší…
Tančení s panem učitelem bylo nejlep-
ší…
Kluci by mohli více tančit…
Někteří nechtěli jít, jinak jsem si to uži-
la…
Bylo to v pohodě, ale chtělo by to více 
světel a hudby…
Nebylo tam jídlo zadarmo…
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jubilea

Hodně štěstí, zdraví, lásky 
a spokojenosti k životnímu 

jubileu přejeme 
paní Jindřišce Václavíkové, 

Jiřině Gřundělové, 
Jiřině Nálepové, 
Marii Hranické 

a panu Vilému Kijonkovi, 
všem z Janovic, 

a paní Zdeňce Muroňové 
a panu Josefu Rečkovi 

a Janu Nyklovi z Bystrého.

Obec Janovice

  
 

DALŠÍ INFORMACE: WWW.OBECJANOVICE.CZ 

 

OBEC JANOVICE VÁS ZVE NA  

BESEDU S JOSEFEM ZIMOVČÁKEM 

STŘEDA 12. DUBNA OD 17:00 HODIN 
KINOSÁL OBECNÍHO ÚŘADU JANOVICE 

Josef Zimovčák, janovický rodák a několikanásobný mistr 
světa i ČR v jízdě na vysokém kole, účastník závodu Tour de 
France, Giro d'Italia, Vuelta a España a zakladatel nadačního 
fondu Na kole dětem na podporu onkologicky nemocných 
dětí bude prezentovat své cyklistické zážitky z výše 
zmíněných závodů a to, jak svými úžasnými sportovními 
výkony pomáhá onkologicky nemocným dětem. Kromě toho 
si budete moci prohlédnout i jeho závodní vysoké kolo. 
 
Více o jeho projektu na www.nakoledetem.cz 
 
 

  
 

  
 
 

 

DALŠÍ INFORMACE: WWW.OBECJANOVICE.CZ 

OBEC JANOVICE A ZŠ A MŠ JANOVICE VÁS SRDEČNĚ ZVOU NA  

BADMINTONOVÝ TURNAJ DVOJIC 

SOBOTA 18. BŘEZNA, REGISTRACE OD 13:30 HOD, 
ZAHÁJENÍ TURNAJE VE 14:00 HOD 
TĚLOCVIČNA ZÁKLADNÍ ŠKOLY JANOVICE 

KATEGORIE: DOSPĚLÝ + DÍTĚ NEBO DVĚ DĚTI 
                         2 DOSPĚLÍ NEBO 2 STARŠÍ ZDATNÉ DĚTI 
 
VYBAVENÍ: SPORTOVNÍ OBLEČENÍ + OBUV 
                      RAKETY A MÍČKY BUDOU K DISPOZICI 
 
 
HRACÍ SYSTÉM TURNAJE BUDE URČEN DLE POČTU ÚČASTNÍKŮ. 
CENY PRO VÍTĚZE ZAJIŠTĚNY. 
 

  
 

  
 
 
 
 

 

DALŠÍ INFORMACE: WWW.OBECJANOVICE.CZ 

SOCIÁLNÍ KOMISE OBCE POŘÁDÁ 
KURZ „CESTA EFEKTIVNÍ 
KOMUNIKACE PRO SENIORY“ 

PONDĚLÍ 20. 3., 27. 3., 17. 4. A 24. 4. 2023  
OD 9:00 DO 11:30 HODIN 
BUDOVA BÝVALÉ FARY V JANOVICÍCH 

Kurz „Cesta efektivní komunikace pro seniory“ povedou 
kvalifikované a zkušené lektorky Mgr. Ludmila Kaňoková 
a Bc. Lenka Putzlacherová.  
 
Z DŮVODU OMEZENÉ KAPACITY JE NUTNO SE NA KURZ PŘIHLÁSIT PŘEDEM 
TELEFONICKY, EMAILEM U PANA LUKÁŠE PLÁNIČKY (727 962 297, 
l.planicka@obecjanovice.cz) NEBO OSOBNĚ NA OÚ DO 15. BŘEZNA 2023. 
 
Motto kurzu: 
Pojďte s námi cestou pochopení sebe i druhých… 
Cestou, na které se naučíme naslouchat tak, abychom slyšeli, a mluvit tak, 
abychom byli slyšeni. 
Cestou, na které se nevyhneme ani různosti, emocím a konfliktům. 
Cestou vedoucí k upevnění a zlepšení vztahů a k opravdovému porozumění.  
  

 

Rozšíření Z-BOXU
Z-BOX pro vyzvedávání zásilek v cen-

tru obce byl nově rozšířen, tak aby do něj 
bylo možno doručovat více zásilek. Vzhle-
dem k tomu, že o využívání Z-boxu je velký 
zájem, povedlo se nám vyjednat jeho zvět-
šení. Už se tak snad nestane, že by nebylo 
místo pro doručení zásilky. 

 Vedení�obce

Setkání jubilantů
Ve čtvrtek 30. března 2023 od 16 hodin pro-

běhne v restauraci U Toflů letošní první setkání 
jubilantů. Tedy občanů, kteří v měsíci leden, 
únor a březen oslavili, či oslaví 70., 75., 80, 85. 
a každé další následné narozeniny.

Dotyční obdrželi, nebo obdrží blahopřání 
a společně s ním pozvánku na toto setkání, 
na kterém budou přítomni také zástupci obce. 
Prosíme je či jejich rodinné příslušníky, aby 
nám do 21. března potvrdili účast, či případnou 
neúčast na setkání, telefonicky nebo osobně 
na OÚ Janovice, abychom mohli zajistit občer-
stvení a všechny náležitosti. Děkujeme. 

� sociální�komise

V úterý 14. února proběhla v budově bý-
valé fary beseda na téma „nebezpečí útoku 
z kyberprostoru“, určená především seni-
orům, kteří jsou často cílem těchto aktivit 
za účelem získání důvěrných informací a pří-
stupových údajů.

Mezi janovickými seniory je o problemati-
ku počítačů, internetu a dalších informačních 
technologií velký zájem, o čemž svědčí na-
příklad pravidelná obsazenost počítačového 
kurzu, který pro ně pořádáme ve spolupráci 
se základní školou.

Nyní jsme se však zaměřili na prevenci 
nebezpečí, které mohou na lidi číhat právě 
na internetu, v emailech, či nevyžádaných 
SMS zprávách. Proto jsme pozvali nprap. 
Vladimíru Faferkovou z oddělení prevence 
krajského ředitelství Policie České republiky, 
jež se zabývá prevencí kriminality, mezi niž 
spadají například i tyto útoky z kyberprostoru.

Ve své přednášce spojené s prezentací 
shrnula nejčastější nebezpečí, jak se jim brá-
nit a co dělat v případě kliknutí na nevyžáda-
ný odkaz či podobně. Následně zodpověděla 
řadu otázek, které si na ni účastníci besedy 
připravili. O velkém zájmu o toto téma svědčí 

Beseda pro seniory o nástrahách internetu

nejen účast takřka dvaceti seniorů, ale také 
to, že z původně předpokládané hodiny se 
přednáška protáhla skoro na dvě hodiny.

Mockrát děkujeme paní Faferkové 
za skvělou přednášku a zodpovězení všech 

dotazů, také za informační materiály, které 
účastníkům předala, a doufáme, že se nám 
v budoucnu podaří zrealizovat další obdob-
nou besedu. 

� Lukáš�Plánička

Obec Janovice podle ustanovení § 38 
odst. 1 písm. a) zákona č. 256/2013 Sb., 
o katastru nemovitostí (katastrální zákon), 
ve znění pozdějších předpisů, vyhlašuje 
na základě oznámení Katastrálního úřadu 

Oznámení o obnově katastrálního operátu novým mapováním
pro Moravskoslezský kraj, Katastrální pra-
coviště Frýdek-Místek (dále jen „katastrální 
úřad“), č. j. OO-2/2023-802, že v části ka-
tastrálního území Janovice u Frýdku-Místku 
obce Janovice bude zahájena 2. etapa ob-
novy katastrálního operátu novým mapová-
ním (dále jen „obnova katastrálního operá-
tu“). V grafické příloze je mapovaná 2. etapa 
vyznačena modře.

Zahájení obnovy katastrálního operátu 
se předpokládá přibližně v období od 17. 4. 
2023 do 31. 12. 2023. Přesný termín bude 
oznámen nejméně 30 dní předem. 

Obnova katastrálního operátu bude za-
hájena zjišťováním průběhu hranic. Vlastní-
ci nemovitostí budou ke zjišťování průběhu 
hranic pozemků a vnějšího obvodu budov pí-
semně zváni nejméně týden předem. Přes-
tože neúčast vlastníka není na překážku 
využití výsledků zjišťování průběhu hranic, 
jeho přítomnost může zásadním způsobem 
pozitivně ovlivnit výsledek zjišťování hranic 
a předejít tak případným problémům. Výsle-
dek zjišťování hranic závisí zejména na ur-
čení hranic vlastníkem, proto vlastníky vy-

zýváme, aby v souladu s ustanovením § 37 
odst. 1 písm. b) katastrálního zákona a § 91 
vyhlášky č. 357/2013 Sb., o katastru nemo-
vitostí (katastrální vyhláška), před zjišťová-
ním průběhu hranic ve shodě se sousedním 
vlastníkem označili trvalým způsobem (např. 
zapuštěnými kameny, mezníky, zabetonova-
nou trubkou) hranice svých pozemků, pokud 
tak dosud neučinili.

Pokud vlastníci neoznačí hranice svých 
pozemků, budou hranice bez jejich zamě-
ření převzaty z dosavadní katastrální mapy, 
která často vznikla v první polovině 19. sto-
letí, což díky její přesnosti, která není v sou-
časné době dostačující, zakládá možnost 
budoucích sousedských sporů, problémů při 
územních a stavebních řízeních apod.

Neznatelné hranice pozemků slouče-
ných do většího celku nebo hranice druhů 
pozemků mezi sousedními pozemky téhož 
vlastníka nebo jiného oprávněného není 
nutné označovat. V těchto případech vlast-
níky žádáme, aby upozornili komisi na za-
chované úseky hranic a na hraniční znaky, 
o nichž vědí.

Jak jste si již určitě mnozí všimli, či na to 
i upozornili, stále častěji se na chodnících, podél 
cest a veřejném prostranství objevují neuklizené 
psí exkrementy a na silnicích koňský trus.

Při chůzi po chodníku či podél cesty se tak 
musí chodci vyhýbat psím výkalům. Toto je na-
příklad velmi nepříjemné při procházkách dětí 
z mateřské a základní školy, kdy jdou ve velké 
skupině a musí mezi tímto „kličkovat“. Kromě 
tohoto to samozřejmě působí i velmi nevzhled-
ně a je to pro všechny obtěžující. Bohužel tento 
problém se týká také dětského hřiště či parku 
před obchodem.

Další nepříjemností je koňský trus na silnici, 
který se také často objevuje především na ve-
dlejších cestách.

Z praxe v některých okolních obcích vidíme, 

že tento problém často řeší zvyšováním poplat-
ku ze psů, tak aby se pokryly náklady na ná-
sledný úklid veřejných prostranství. K tomuto 
kroku bychom se uchylovali neradi.

Žádáme proto majitele zvířat, nejen psů, 
aby při procházkách po svých zvířatech uklízeli 
a pomohli tak udržet v obci pořádek. Za tímto 
účelem jsme se rozhodli pořídit několik košů 
na psí exkrementy, které budou umístěny 
na nejvíce exponovaných místech. 

� Lukáš�Plánička

Venčení zvířat a úklid po nich
V únoru jsme byli upozorněni Frýdeckou 

skládkou, že v nádobách na plast se u školy, 
u Řezáče a na Konečné objevilo velké množ-
ství stavební suti a odpadu.

Pracovníci svozu si tohoto naštěstí včas 
všimli a nedošlo tak při vysypání k poškoze-
ní lisovacího mechanismu vozu, jehož cena 
se pohybuje v řádech statisíců korun. Odpad 
z kontejneru tak museli ručně vybrat pracov-
níci obce.

Kromě toho, že zmíněné kontejnery nebyly 
vyvezeny, mohlo také dojít poškození svozo-
vého vozu či třídicí linky na skládce, kdy by 
způsobená nemalá škoda šla za obcí. Toto 
počínaní komplikuje nejen práci jak zaměst-
nanců skládky, tak obecních pracovníků, ale 
také komplikuje naši snahu zvyšovat podíl 

tříděného odpadu, tak abychom nemuseli 
razantně zvyšovat poplatky za odpad. Navíc 
nad rámec povinnosti obce je zajištěna mož-
nost uložení menšího množství stavebního od-
padu v kontejneru na sběrném místě „Dvore-
ček“, který je otevřen každou středu od 15.00 
do 17.00 hodin a v sobotu od 9.00 do 12.00 
hodin. Při stavbách, přestavbách či při podni-
katelské činnosti mají osoby povinnost zajistit 
si likvidaci těchto odpadů, buďto přistavením 
kontejneru např. z Frýdecké skládky nebo 
jej odvézt na k tomu určené sběrné dvory 
a skládky.

Byli bychom rádi, kdyby se dotyčný nad 
svým počínáním zamyslel a víckrát to již ne-
opakoval.

� Lukáš�Plánička

„Děkujeme“ člověku, který takto „třídí“…

 

Milí předškoláci, 
 

blíží se váš velký den, kdy půjdete k ZÁPISU DO 1. TŘÍDY. Určitě se už 
nemůžete dočkat. I my se na vás velice těšíme. 

Zápis na naší škole proběhne 13. dubna 2023 od 14.00 do 17.00 hodin. 
Maminkám a tatínkům připomeňte, ať si s sebou vezmou váš rodný list 
a svůj občanský průkaz.  
 

Tak brzy na viděnou. 

Paní učitelky I. stupně 
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mikroregion

z kalendáře obce

8. 4. – Velikonoční turnaj ve stolním tenise 
v sobotu – bližší informace na stránkách 
obce 
29. 4. – Svoz nebezpečného a velkoobje-
mového odpadu 
30. 4 – Stavění máje

pá 2.10. od 17:30, út 13.10. od 19:00 a so 17.10. od 17:30

 

ne 11.10. od 14:30 a so 17.10. od 15:00

KINO

Změna programu vyhrazena. Vstupenky je možno rezervovat a zakoupit online na webových stránkách www.kcfno.cz, v Turistickém informačním centru Frýdlant nad Ostravicí
nebo hodinu před promítáním na místě. Rezervace se ruší 15 minut před začátkem představení. Další informace na facebookových stránkách Kulturního centra a kina.

BŘEZEN      2023

 
 

 

FRÝDLANT N.O.

 

st 1.3. od 17:00, so 11.3. od 17:00 a so 25.3. od 17:00

KOCOUR V BOTÁCH: POSLEDNÍ PŘÁNÍ
USA, komedie/animovaný, přístupný bez omezení, délka 101 min, cena 120,‐, Cinemart, dabing
Má ten nejroztomilejší kukuč, před alkoholem dává přednost mléku a jako šermíř je přímo geniál-
ní. Kocour v botách si bude v pohádkové dobrodružné jízdě plnit poslední přání. Rež. J. Crawford.

st 1.3. od 19:00, út 7.3. od 19:00, so 11.3. od 19:00 a ne 26.3. od 15:00  

OSTROV
ČR, komedie, nevhodný do 12 let, délka 100 min, cena 140,-, Cinemart
Jiří Langmajer, Jana Plodková a opuštěný ostrůvek v tropickém ráji. To jsou aktéři dobro-
družné romantické komedie, v níž dva lidé, kteří už spolu nechtějí být, zjistí, že hádky a 
spory jsou k ničemu. V divočině obzvlášť. Rež. R. Havlík.

pá 3.3. od 18:00 a út 14.3. od 19:00

ZATMĚNÍ
ČR, thriller/komedie, nevhodný do 15 let, délka 82 min, cena 130,-, Bohemia MP
Pozdní odpoledne sychravého dne je předzvěstí neúplného zatmění měsíce a s tím spoje-
ných pokleslých úmyslů. Netradiční postavení Slunce a Luny dává vzniknout neobvyklému 
jevu, krvavému měsíci. Krvavý měsíc. Krev. Zatmění. Rež. P. Kubík.

pá 3.3. od 20:00 a st 15.3. od 19:00

CREED III
USA, drama/sportovní, nevhodný do 12 let, délka 116 min, cena 130,-, Vertical Ent., titulky
Poté, co Adonis Creed ovládl svět boxu, se mu daří jak v kariéře, tak v rodinném životě. Když 
se po dlouhém trestu ve vězení znovu objeví bývalý boxerský zázrak Damian, touží dokázat, 
že si zaslouží svou šanci v ringu. Konfrontace mezi bývalými přáteli je víc než pouhý zápas. 
Aby Adonis vyrovnal skóre, musí dát v sázku svou budoucnost a utkat se s Damianem, který 
nemá co ztratit. Rež. M. B. Jordan.

so 4.3. od 17:00, st 15.3. od 17:00 a st 22.3. od 17:00  

ZOUBKOVÁ VÍLA
Německo/Lucembursko, animovaný, přístupný bez omezení, délka 85 min, cena 100,-, Bohemia MP, dabing
Zvídavá a nezbedná Violetta (337 let) se učí na zoubkovou vílu, jenže se jí to moc nedaří. 
Místo, aby dětem za zoubky vyčarovala hračky jako ostatní zoubkové víly, jediné, co umí 
jsou… fialky! Dobrodružství začíná! Rež. C. Origer.

so 4.3. od 19:00 a pá 17.3. od 18:00

PŘÁNÍ K NAROZENINÁM
ČR, komedie, přístupný bez omezení, délka 93 min, cena 120,-, Bioscop
Líba má každý rok jediné narozeninové přání. Trvá na tom, aby se na její oslavě sešla celá 
rodina, což všichni vždy splnili. Tedy až do letoška. Komedie o jedné hodně bláznivé oslavě 
narozenin. Rež. M. Ferencová. 

ne 5.3. od 16:00 a pá 10.3. od 16:30 

AVATAR: THE WAY OF WATER
USA, scifi/fantasy, přístupný bez omezení, délka 190 min, cena 140,-, Falcon, dabing
Filmový zážitek na zcela nové úrovni.  Ve filmu se po více jak deseti letech znovu setkáváme 
s Jackem Sully, Neytiri a jejich dětmi, kteří stále bojují za to, aby se udrželi v bezpečí a 
naživu.  Rež. J. Cameron.

út 7.3. od 17:00

BELLA A SEBASTIÁN: NOVÁ GENERACE 
Francie, rodinný, přístupný bez omezení, délka 96 min, cena 130,-, Forum Film, dabing
10-letý Sebastián neochotně tráví prázdniny na horách se svou babičkou a tetou. Pomáhat 
jim s ovcemi je pro chlapce z města sotva vzrušující vyhlídkou. Ale pak potká Bellu, obrov-
ského psa…Rež. P. Coré.

st 8.3. od 17:00, so 18.3. od 17:00 a st 29.3. od 17:00

MUMIE
USA/Španělsko, animovaný, přístupný bez omezení, délka 89 min, cena 130,-, Vertical Ent., dabing
Příběh o putování tří mumií do současného Londýna, kde musí nechtění snoubenci Nefer a 
Thut nalézt ukradený snubní prsten a také vzájemnou lásku. Rež. J. J. García Gelocha.

st 8.3. od 19:00  

BEZ KALHOT: POSLEDNÍ TANEC
USA, komedie/drama, nevhodný do 15 let, délka 112 min, cena 130,-, Vertical Ent., titulky
"Magic" Mike Lane se po delší pauze opět míří na scénu. Vydává do Londýna, kde ho, jak 
doufá, čeká poslední štace s bohatou ženou, která má pro něj neodolatelnou nabídku..., ale 
také vlastní tajný plán. Rež. S. Soderbergh.

pá 10.3. od 20:00 a út 21.3. od 19:00 

VŘÍSKOT 6
USA, horor, nevhodný do 15 let, délka 119 min, cena 140,-, Forum Film Czech, titulky
Po nejnovějším vražedném řádění Ghostface se poslední čtyři, kteří přežili rozhodnou 
opustit Woodsboro a započít novou kapitolu v New Yorku. Rež. M. Bettinelli-Olpin, T. Gillet.

ne 12.3. od 17:00 a út 21.3. od 17:00

DĚTI NAGANA
ČR, rodinný, přístupný bez omezení, délka 98 min, cena 140,-, Bontonfilm
Jedenáctiletý Dominik je u vytržení, když na turnaji století v Naganu naši poráží Kanadu a 
míří do finále. Přestože i on je trochu outsider, rozhodne se koupit hokejku a s kamarády 
hrát hokej, jak to jen jde. Sestaví tým a plánují si zahrát svůj vlastní velký zápas proti 
klukům z vedlejší vesnice. Rež. D. Pánek.

PÁ 17.3. od 20:00 

65
USA, sci-fi/thriller, nevhodný do 12 let, délka neznámá, cena 140,-, Falcon, titulky
Po nouzovém přistání na neznámé planetě pilot Mills rychle zjistí, že se nachází na Zemi… 
před 65 miliony let. Jelikož Mills a další přeživší mají na záchranu jediný pokus, musí se v boji 
o přežití vydat napříč krajinou, plnou nebezpečných prehistorických tvorů. Rež. S. Beck, B. 

so 18.3. od 19:00 (titulky), ne 19.3. od 17:00 a pá 24.3. od 17:30 (dabing)

SHAZAM! HNĚV BOHŮ
USA, akční/fantasy, přístupný bez omezení, délka 131 min, cena 130,-, Vertical Ent.
Pokračování příběhu dospívajícího chlapce Billyho Batsona, který se po vyslovení kouzelného 
slova "SHAZAM!" promění ve své dospělé alter ego superhrdiny Shazama. Rež. D. F. Sandberg.

st 22.3. od 19:00 

SLUŽKA
ČR/SK, drama/historický, nevhodný do 12 let, délka 110 min, cena 140,-, Cinemart
Zatímco se v roce 1918 svět koupe v krvavé válce, zápasí služka a panská slečna o právo svo-
bodně žít a milovat. Rež. M. Č. Solčanská.

pá 24.3. od 20:00 a st 29.3. od 19:00 

KUCIAK: VRAŽDA NOVINÁŘE
Dánsko/ČR/USA, dokument, nevhodný do 12 let, délka 102 min, cena 120,-, Bontonfilm
Chladnokrevná vražda investigativního novináře Jána Kuciaka a jeho snoubenky Martiny 
Kušnírové v únoru 2018 otřásla nejen Slovenskem. Proč museli zemřít? Rež. M. Sarnecki.

so 25.3. od 19:00, út 28.3. od 17:00 a pá 31.3. od 18:00

BUĎ CHLAP!
ČR, komedie, přístupný bez omezení, délka 96 min, cena 140,-, Bioscop
Dobrodružná komedie o jednom setkání, které změní život hned několika lidem. Rež. M. Samir.

út 28.3. od 19:00 a pá 31.3. od 20:00  

JOHN WICK: KAPITOLA 4
USA, thriller/akční, nevhodný do 15 let, délka 169 min, cena 130,-, Vertical Ent., titulky
John Wick (Keanu Reeves) odhalí cestu, jak porazit Nejvyšší radu. Než se mu však podaří získat svo-
bodu, musí čelit novému nepříteli, který má mocné spojence po celém světě. Rež. Ch. Stahelski.

BIO SENIOR: čt 9.3. od 10:00

VÁNOČNÍ PŘÍBĚH
ČR, komedie, délka 123 min, cena 60,-, Cinemart

FILMOVÝ KLUB: ne 5.3. od 19:30

BLÍZKO
Belgie/Nizozemí/Francie, drama, nevhodný do 12 let, délka 105 min, cena 130,- (FK 110,-), Artcam, titulky
Talentovaný belgický režisér Lukas Dhont (Dívka) natočil unikátní a emocionálně silný por-
trét výjimečného svazku, který vyniká civilností, uměřeností, neobvyklou empatií a feno-
menálními hereckými výkony debutantů Edena Dambrineho a Gustava De Waele.

ne 12.3. od 19:30

MOONAGE DAYDREAM
USA, hudební/dokumentární, přístupný bez omezení, délka 140 min, cena 110,- (FK 90,-), Cinemart, titulky
Davidu Bowiemu se dařilo víc než padesát let ovlivňovat svět svou hudbou, životním stylem 
a názory, které často předbíhaly dobu nebo přímo ovlivňovaly její budoucí tvář. Dokumen-
tarista Brett Morgen získal přístup do Bowieho archivu, ve kterém nalezl dosud neviděné 
záběry z jeho soukromí, nepublikované záznamy z vystoupení, sbírku obrazů, které nama-
loval, jeho vlastní poezii a audionahrávky postřehů a názorů.

ne 19.3. od 19:30

KORZET
Rakousko, drama, nevhodný do 12 let, délka 113 min, cena 110,- (FK 90,-), Aerofilms, titulky
Režisérka Marie Kreutzer přichází s nadčasovým příběhem o odvážně ženě a její nehynoucí 
touze po svobodě, kterému vévodí Vicky Krieps jako rebelující panovnice Sissi, jež se roz-
hodla vzít osud do vlastních rukou.

ne 26.3. od 19:30

TERJE VIGEN – NĚMÝ FILM S ŽIVOU HUDBOU
Švédsko, drama/válečný, nevhodný do 15 let, délka 48 min, cena 200,- (FK 150,-), Film Europe
Němý film legendárního švédského režiséra Victora Sjöströma na motivy Ibsenovy básně. 
Živý hudební doprovod Jan Žamboch alias Wolf Lost In Poem. Umělecká událost sezóny!

FILMOVÝ KLUB DĚTEM: út 14.3. od 17:00

UKRADENÁ VZDUCHOLOĎ
Československo, fantasy/dobrodružný, délka 88 min, cena 110,- (děti a FK 90,-), Bontonfilm 
Legendární film režiséra Karla Zemana Ukradená vzducholoď se vrací na velká plátna kin v 
nové restaurované podobě. Dobrodružství na motivy knihy Julese Vernea Dva roky prázdnin 
s jedinečným stylem a rukopisem Karla Zemana by měl prostě vidět a znát každý.

FILMOVÝ KLUB STUDENTŮM: pá 17.3. od 16:00

ONO
Finsko/Švédsko, horor, nevhodný do 15 let, délka 91 min, cena 120,- (FK 100,-), Film Europe, titulky
Dvanáctiletá gymnastka Tinja se zoufale snaží zavděčit své matce, ženě posedlé snahou 
prezentovat světu obraz dokonalého rodinného života prostřednictvím svého populárního 
blogu. Jedné noci však Tinja najde podivné vejce. Schovává ho a udržuje v teple. A když se 
vylíhne, je to, co se z něj vyklube, k neuvěření… Rež. H. Bergholm

V sobotu 18. února se u nás na Bílé konalo 
výročí 60 let sjezdového lyžování, při kterém 
byl odhalen pamětní kámen umístěný u lávky 
severní sjezdovky, za účasti zakladatelů z TJ 
BESKYD BÍLÁ a tehdejší SKI VÍTKOVICE 
BÍLÁ. 

Nechyběli ani hosté, např. bývalý skokan 
na lyžích, olympionik z roku 1968, pan Jaroslav 
Liďák. Poté pokračoval program besedou se 
zakladateli lyžování na Bílé. Ve 14 hodin vyjeli 
na kopec lyžníci na jasankách z dob dávno mi-
nulých v kontrastu současných závodníků z ly-
žařského oddílu SKI Bílá, nechyběli ani instruk-
toři lyžařské školy, kteří předvedli synchronní 

sjezdy. V 16 hodin odstartoval tradiční závod 
Bílanská valaška, kde se závodilo v různých 
kategoriích dle věku a pohlaví včetně kategorie 
sjezdu na jasankách. Závod byl ukončen vyhlá-
šením výsledků a předáním medailí a cen, kaž-
dý účastník byl odměněn perníkovou valaškou. 
Konkrétní výsledky v obřím slalomu jsou do-
stupné na našich webových stránkách. V prů-
běhu závodu se mohli závodnici i fanoušci 
zdarma občerstvit teplým svařákem a klobásou 
v gesci obce Bílá. Tímto děkujeme všem, kteří 
se na této akci finančně či materiálně podíleli, 
konkrétně pak společnosti SKI Bílá, Beskydy 
sport a hotel Bauer.

Bílanská valaška a oslavy 60 let 
od založení sjezdového lyžování na Bílé Poslední únorovou sobotu se v Horské 

chatě na Bílé konal obecní retro ples. Cha-
ta na Bílé již něco pamatuje, a vytvořila tak 
příjemné prostředí právě pro retro ples. Oko-
lo sedmé hodiny večerní se začali scházet 
hosté, většina z nich nepodcenila přípravu 
a skutečně jsme si připadali, jako bychom 
cestovali v čase 50 let zpátky. Hosté byli při-

vítáni welcome drinkem a usazeni ke stolům. 
Okolo osmé hodiny dostal slovo starosta 
obce, který zahájil ples a všechny přítomné 
seznámil s bohatým programem. Vystoupení 
kouzelníka se stává již tradicí našich plesů, 
letos jsme však doplnili i profesionální foto-
koutek, včetně spousty zajímavých rekvizit, 
kdy si hosté odnesli domů památku na ten-

to ples v podobě tištěné fotografie. Zábava 
běžela volným proudem a o půlnoci proběhl 
zlatý hřeb večera – vyhlašování tomboly. 
Na závěr bych chtěl poděkovat všem spon-
zorům, kteří přispěli do tomboly nějakou ce-
nou, a také lidem, kteří se na plese podíleli 
svou účastí. Byli jste úžasní a bez vás by 
to nešlo!

Obecní retro ples v Horské chatě na Bílé 

Ve středu 29. března od 10 hodin je pro 
naše seniory v zasedací místnosti obecního 
úřadu připravena beseda s příslušníky PČR 
na téma bezpečnost a kyberbezpečnost se-
niorů (podvodné telefonáty apod.). Dále nám 
Michaela Lišková představí novou službu v ob-
lasti sociální péče na území naší obce.  

Možnost dovozu a odvozu na tuto akci 
po předchozí telefonické domluvě. Zájem 
o účast prosím nahlaste do 22. 3. na tel. 
558 690 020, 724 045 337. Po přednášce pro-
běhne oběd a u dobré kávy si můžete popo-
vídat se sousedy, které jste třeba delší dobu 
neviděli. 

Jarní setkání seniorů na obecním úřadě 

2.�duben�NEDĚLE�–�Květná�neděle:�
Ostravice 8.00 mše, Bílá 10.30 mše

6.�duben�ČTVRTEK�–�Zelený�čtvrtek:�
Ostravice 17.00 Mše na památku 

poslední večeře Páně
7.�duben�PÁTEK�–�Velký�pátek,�

den�přísného�postu�a�újmy�v�jídle:
Ostravice 15.00 Památka umučení Páně, 
velkopáteční obřady (bohoslužba slova, 

adorace kříže, sv. přijímání)
Bílá 17.00 Památka umučení Páně, 

velkopáteční obřady (bohoslužba slova, 
adorace kříže, sv. přijímání)

8.�duben�SOBOTA�–�Bílá�sobota:�
Ostravice 19.00 Noční vigilie 

(bohoslužba slova, obnova křestních slibů, 
eucharistická slavnost)

9.�duben�NEDĚLE�–�Slavnost�Zmrtvých-
vstání�Páně,�Hod�Boží�velikonoční:

Ostravice 8.00 mše, Bílá 10.30 mše, 
Staré Hamry 11.30 mše

10.�duben�PONDĚLÍ�–�Pondělí�velikonoční:�
Ostravice 8.00 mše

Přehled bohoslužeb
v březnu 

5.�březen,�2.�neděle�postní
Ostravice 8.00, Bílá 10.30

12.�březen,�3.�neděle�postní
Ostravice 8.00, Bílá 10.30

19.�březen,�4.�neděle�postní
Ostravice 8.00, Bílá 10.30

20.�březen,�Slavnost�sv.�Josefa,�
snoubence�Panny�Marie

Ostravice 17.00
26.�březen,�5.�neděle�postní

Ostravice 8.00, Bílá 10.30

Římskokatolická farnost – Velikonoce 2023

 (pokračování ze str. 2)
V případě, že určená částka není ve sta-

novené lhůtě 30 dnů ode dne doručení výzvy 
uhrazena, pak přestupek překročení dovolené 
rychlosti v obci přechází automaticky do správ-
ního řízení a již je provozovateli zaslána příka-
zem pokuta jako správní trest v níže uvedené 
výši podle ustanovení § 125c odst. 5 zákona 
o provozu na pozemních komunikacích:

písm. f) od 2 500 do 5 000 Kč, jde-li o pře-
stupek podle odstavce 1 písm. f) bod 3 (pře-
kročení nejvyšší dovolené rychlosti v obci o 20 
km/h a více)

písm. g) od 1 500 Kč do 2 500 Kč, jde-li 
o přestupek podle odstavce 1 písm. f) bod 4 
(překročení nejvyšší dovolenou rychlost v obci 
o méně než 20 km/h)

písm. e) od 5 000 kč do 10 000 Kč, jde-li 
o přestupek podle odstavce 1 písm. f) bod 2 
(překročení nejvyšší dovolené rychlosti v obci 
o 40 km/h a více) – tento přestupek nelze řešit 
zasláním výzvy k uhrazení určené částky pro-
vozovateli, ale pouze ve správním řízení.

� Městská�policie�Frýdlant�nad�Ostravicí,�
� Odbor�dopravy�Městského�úřadu�

� Frýdlant�nad�Ostravicí

Informace k měření rychlosti v obci Bílá

Ředitelství silnic a dálnic ČR od zimy do jara 
eviduje zvýšené množství výtluků a podobných 
vad svěřených komunikací. Každoroční nerov-
nosti způsobují okolní vlivy doprovázené škod-
livými změnami teplot. Noční mrazy či sněžení 
přes den střídané sluncem a teplotními šoky 
přispívají k rozpadu povrchů vozovek, které 
operativně opravuje smluvená údržba.

Pracovníci ŘSD ČR i externí údržby téměř 
denně projíždí dálnice a silnice I. třídy a v rám-
ci kontrolní činnosti dochází k pečlivé evidenci 
nerovností. Některé vady jsou na místě opra-
veny, větší plochy poruch čeká rozsáhlejší re-
konstrukce. Navzdory neustálé přítomnosti pra-
covníků v terénu dochází k menším nehodám 
ve formě proražených pneumatik, zkřivených 
disků kol apod.

Majitel vozidla může požádat Ředitelství sil-
nic a dálnic ČR o náhradu škody způsobené 
nerovností, výmolem, výtlukem a jinou záva-
dou na vozovce. Nejjednodušším postupem 
je navštívit oficiální web www.rsd.cz a pod od-
kazem „Organizace ŘSD ČR“ zvolit možnost 
„Hlášení škodní události“. Zde přítomný for-
mulář slouží k vyplnění potřebných informací. 
Součástí hlášení jsou údaje o majiteli vozidla, 

kontakt na řidiče, fotodokumentace místa, po-
pis události, škoda atd. Výhodou k vyřízení je 
doložení protokolu od Policie ČR. Posledním 
krokem je odeslání veškerých materiálů na e-
-mailovou adresu posta@rsd.cz.  ŘSD

Za maskami
Ludmila Vasková

Minigalerie Cukrárna Pod Lysou /Frýdlant n O

13. brezna – 24. dubna 2023 otevreno dle provozu cukrárny

akvarel / kresba

Jak nahradit škodu způsobenou nerovností, 
výmolem, výtlukem a jinou závadou na vozovce
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SKAUT

Kosťáci: 
schůzky: úterý 16:30 - 18:30
rádkyně: Markéta Menšíková Jr. a Barbora 
Kabutová

Varani: 
schůzky: pátek 16:00 - 18:00
rádkyně: Sára Kabutová a Zuzana Konvičková

V Kunčicích pod Ondřejníkem máme dvě družiny:

Naše družiny se schází už rok. Rádi přivítáme nové 
členy ve věku 8 - 11 let. V případě jakéhokoli dotazu 
nebo v případě zájmu nám napište na náš mail: 
skaut.kpo@gmail.com

Více informací o tom, co vlastně skaut je, najdete na 
stránkách www.skaut.cz/skauting/proc-skauting

Přijďte mezi nás!

Obec Kunčice pod Ondřejníkem zakoupila 
nový válcový sypač VSN 120, který se instaluje 
za malotraktor Kubota. Tento sypač na našich 
komunikacích pracuje již od 8. února a byl vy-
brán z několika nabídek. Jeho konečná cena 
byla 82.280 Kč s DPH.

V�čem�bude�tento�sypač�při�zimní�údržbě�
užitečný?

• Tento sypač pracuje na jiném principu než 
rozmetací zařízení za vůz Bonetti. Válcový me-
chanismus umožní na posyp použít i recyklova-
ný materiál, který je každoročně sbírán z cest. 
Ten se zatím uskladňuje na hromadách, bez 
dalšího významnějšího využití. Recyklovaný 

štěrk (sbíraný z cest) nelze použít pro posyp 
v dalším roce, protože ucpává rozmetací zaří-
zení, ale válcové nikoliv.

• Sypač VSN 120 se instaluje za malotraktor 
Kubota, který je mimo jiné určen i pro údržbu 
chodníků. Díky tomuto sypači půjde snadno za-
jistit rychlý posyp chodníků, což dosud nebylo 
z technických důvodů možné.

• Malotraktor Kubota bude k posypu sloužit 
také v místech, kde má posypový vůz Bonetti 
velké problémy se sjízdností a kde v minulých 
letech údržba komunikací vázla. Díky instalaci 
za malotraktor budou mnohem snadněji udržo-
vány komunikace.

Obec zakoupila nový sypač

VELIKONOČNÍ VAJÍČKO
Srdečně zveme všechny sportovní příznivce 

na ukázku cvičení a soutěže pro děti 
o velikonoční vajíčko. 

Tato akce se bude konat 
v úterý 4. 4. 2023 v 16.00 hodin 

v tělocvičně TJ Sokol Kunčice p. O. 
Možnost zakoupení malého občerstvení.

Srdečně�zvou�cvičitelé�
a�výbor�SPV�Kunčice�p.�O.

Jubilejní X. ročník LH 24 měl na startu 
i úspěšnou závodnici z Bašky L. Valentovou

 (pokračování ze str. 5)
„Okruh měřil 13,2 km, takže nahoru jsem šla 

rychlejší chůzí a dolů běžela. V některých úse-
cích to bylo těžké, bylo hodně sněhu – a to bralo 
dost sil. Výsledkovou listinu jsem průběžně ni-
jak nesledovala, až k večeru mi rodina napsa-
la, že jsem v kategorii šestá. A v tu chvíli se asi 
ve mně probudil závodní duch, takže jsem se 
ještě do rána posunula o tři místa. Během celé-
ho závodu jsem neměla žádnou krizi a teď s od-

stupem času mohu říci, že to bylo skvělé a užila 
jsem si to. Nejhorší byl asi poslední seběh z LH, 
kdy jsem už měla bolavé kotníky a otlačená cho-
didla z nových bot s hroty, které jsem si koupila 
dva dny před závodem. Kromě nateklých cho-
didel jsem neměla žádné následky ze závodu.“

Byla jste dle vás dostatečně připravená, vě-
řila jste si?

„Na závod LH24 jsem se nijak speciálně nepři-
pravovala. Bylo to rozhodnutí týden před startem, 

kdy jsem si říkala, že mám volný víkend a že to 
půjdu zkusit. Kamarád nemohl startovat z dů-
vodu úrazu, takže mi přenechal svou registraci 
na závod. Trénuji průběžně pořád, v jakýchkoliv 
podmínkách, takže jsem byla připravena na vše. 
Do závodu jsem vůbec nešla s nějakými ambice-
mi umístit se, měla jsem velký respekt. Nějakou 
strategii jsem měla a ta celkem fungovala.“

Přejeme vám hodně sil do dalších startů 
v podobných závodech.� Dajana�Zápalková
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Tabulka�celková

Rk. Družstvo Záp. + 0 - Skóre Body

1 Nebory 15 15 0 0 55:9 45

2 Tošanovice 15 10 1 4 46:20 31

3 Janovice 15 10 1 4 37:20 31

4 Bukovec 15 9 0 6 37:21 27

5 Pržno 15 8 2 5 39:22 26

6 Milíkov 15 8 1 6 37:35 25

7 Vojkovice 15 6 3 6 34:29 21

8 Písek 15 7 0 8 30:41 21

9 Hrádek 15 6 2 7 21:38 20

10 Návsí 15 6 0 9 40:39 18

11 Metylovice 15 5 2 8 28:38 17

12 Mosty 15 5 1 9 18:31 16

13 Hukvaldy 15 3 5 7 24:38 14

14 Nošovice 15 3 3 9 22:38 12

15 Chlebovice 15 2 5 8 18:48 11

16 Smilovice B 15 1 6 8 14:33 9

18. 3. 2023 v 15.00 Mosty Pržno

26. 3. 2023 v 15.00 Návsí Pržno

01. 4. 2023 v 15.30 Pržno Bukovec

09. 4. 2023 v 15.30 Písek Pržno

15. 4. 2023 v 16.00 Pržno Nebory

22. 4. 2023 v 16.00 Janovice Pržno

29. 4. 2023 v 16.00 Pržno Nošovice

V březnu, pokud to počasí umožní, se naši 
fotbalisté vydají do Mostů u Jablunkova a o tý-

den později do Návsí. Na domácím hřišti se 
představí SKP až na apríla.

Fotbalové jaro je za dveřmi

Koncem roku se postupně vyprázdnily 
prostory Výtvarné dílny uměleckého smaltu 
ve Frýdlantě za bývalým klášterem a zařízení 
smaltérské dílny se přesunulo do Frýdku, kde 
dílna získala skvělé prostory pro další rozvoj. 

Oficiální zahájení provozu proběhlo 27. ledna 
a zúčastnili se jej všichni lidé, kterým tradice frý-
dlantského smaltu leží na srdci: profesor Miroslav 
Mohyla, Vladimír Rojíček, Jarek Ždárek, zaklada-
telé dílny Petr Bednář, Eva Kučerová, Barbara 
Baumruková a další spolupracovníci, mimo zá-
stupců města Frýdlant. Večer uvedla za výbor 
díla Jana Hradilová a zpěvem doprovodila skvělá 
harfenistka Jana Bauerová, která smaltu věnova-
la zcela novou píseň. Obecně se o této akci moc 
nemluví. Smalt, který zaměstnával století stovky 
Frýdlanťanů, prakticky zanikl na přelomu století, 
vytlačen novými technologiemi, ale v lidech přetr-

vává trpkost ze ztráty obživy i chování některých 
nových vlastníků k lidem a tradici. 

Asociacet Email Art, která vznikla v roce 
1997 ve Frýdku, se snažila unikátní tradici za-
chránit a dále propagovat doma i v zahraničí. 
Pomohla k tomu mezinárodní sympozia Frý-
dlantský umělecký smalt, kterých s zúčastnilo 
přes padesát umělců ze 12 zemí, výstavy u nás 
i v Evropě. Pokračování smaltování ve firmě 
Beskyd a díky porozumění tehdejšímu vedení 
města vznik Výtvarné dílny uměleckého smaltu 
v roce 2009 umožnil tvorbu umělců i zájemců 
o tuto tradiční technologii ve vlastních prosto-
rách. Na to navazovaly další akce, vznik uni-
kátní sbírky umělecké smaltu, snad největší 
v Evropě, minimuzeum technologie smaltu, 
první festival smaltu 2011, první realizace smal-
tu ve veřejném prostoru. Ohlas na akce byl 

skutečně mezinárodní a Frýdlant n. O. se bral 
jako součást tradičních evropských středisek 
Erfur, Keckemét, Mores, Salou ad. Podmínky 
ve městě se však vyvinuly tak, že další setr-
vání dílny, která je dnes jediné zařízení svého 
druhu v republice, nebylo možné a bylo nutné 
hledat nové místo, kde budou podmínky vý-
hodnější. Frýdek-Místek se nabízel i proto, že 
Muzeum Beskyd již desítku let podporuje smalt 
dokumentačně a tradičními výstavami Trienále 
smaltu. Frýdlant odchodem dílny ztrácí „rodin-
né stříbro“, které jej mohlo proslavit v Evropě 
a tvořit základ pro budování tradice. Je to dů-
sledek toho, že město nemá kvalitní dlouhodo-
bý plán a vizi v oblasti kultury a tradic, což se již 
projevilo u řady akcí. Je to těžko pochopitelné, 
jelikož v oblasti vybavenosti města, investic se 
daří městu skvěle.  KB
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Smaltéři se stěhovali z Frýdlantu do Frýdku

V minigalerii Cukrárna pod Lysou ve Frý-
dlantě n. O. máte ještě do 12. 3. možnost na-
hlédnout do tvorby Lenky Kovalové. Známá 
výtvarnice a jogínka z raškovického centra 
Karakal se představuje i několika novými pra-
cemi svého fantazijního světa inspirovaného 
východní filozofií. 

Na její výstavu navazuje výstava Ludmily 
Vaškové (1959) pod názvem Za maskami, 
která proběhne od 13. března do 24. dubna. 
Ludmila Vašková je rožnovská výtvarnice, 
keramička a známá lidová zpěvačka, která 
spolupracuje s cimbálkami Javořinka, Soláň, 
Kotár, Polajka či Technik z Ostravy a hostovala 
na řadě koncertů i v rozhlasových nahrávkách. 
Rodinné zázemí ji vede k hudbě, ale druhou 
vášní, která začala převažovat, je výtvarné 
umění. Po studiích na UMPRUM v Uherském 
Hradišti a Palackého univerzitě v Olomouci 
se začala jako pracovnice Valašského muzea 
v přírodě v Rožnově p. R. věnovat především 
keramice a díky svému talentu i stážím v USA 
vytvořila originální soubory, které možná ná-
vštěvníci znají např. ze Zvonečkových jarmar-
ků. Práce ve Valašském muzeu a setkání s li-
dovou kulturou ji výrazně ovlivnilo v její další 
tvorbě malířské, ilustrační i grafické, které 
se věnuje většinou po roce 2000. Její rozsah 
ukázala výstava Sbírání v zahradě ve Valaš-
skému v muzeu v přírodě v Rožnově, ke které 

Objevte fantastický svět Ludmily Vaškové

vyšel také v roce 2020 stejnojmenný katalog. 
Na kontě má desítky ilustrovaných knih, které 
především vycházejí z lidového prostředí. Její 
figurální tvorba, plná nápadů a barevnosti, 
se velmi často inspiruje právě lidovými zvyky 
během celého roku. Z neposledních je to na-
příklad kniha Jany Tiché Výroční obyčejová 
obřadní kultura na Valašsku. Její tvorba je in-
spirována písněmi, výročními zvyky a zbožnos-
tí, a to v rozpětí rozpustilých lidových veselic 
(např. Masopustu) až po křesťanskou mystiku 
prostých venkovanů kolem Vánoc. V pojetí ná-
mětů tíhne spíše k navození atmosféry příběhu 

než popisnému ztvárnění tématu. Pro diváka 
je zde nabídka další, druhé stránky výkladu, 
a proto i název Za maskami naznačuje, že jde 
i o náš lidský svět současný, nejen nostalgii 
za starými časy. Technicky si pohrává s různý-
mi malířskými formami, které dokonale ovládá. 
Její tvorba je skutečnou lahůdkou pro milovníky 
umění, i když se ve své skromnosti a hlavně 
pracovní vytíženosti prezentovala zatím jen 
na více než dvacítce výstav. Část prací na vý-
stavě bude i prodejních. 

� K.�Bogar�

Zájemci z našeho regionu, kteří reagovali 
na nabídku Pobeskydského spolku přátel vý-
tvarného umění ve Frýdku-Místku na zájezd 
do Zlína na výstavu Josefa Lady 18. 2. byli 
nadšení. Skvělá výstava soustředila vedle 
řady klíčových děl i práce méně známé a uká-
zala Ladu jako skutečně národního umělce 
a přiblížila pomocí dalších materiálů i jeho 
lidský osud. Objevné byly i další doprovod-
né akce, skvělá expozice Krajské galerie vý-
tvarného umění ve Zlíně, výstava J. Hýžové 
v zámku Kinských a jubilejní výstava grafika 
J. Barucha v zámku Žerotínů ve Valašském 
Meziříčí. Spolek si letos připomíná 55 let své 
existence a připravil k tomu výstavu svých 
čestných členů v galerii Goodwill ve Frýdku. 

Umění za plotem? 

Vzhledem k tomu, že má členy v celém regi-
onu, plánuje se také představit ve Frýdlantě. 
V každém případě budeme o jeho aktivitách, 
které nás vytáhnou za ploty vymezení účelově 
tiskem, nadále informovat.  rek

Přednáška a beseda z cyklu setkávání se zajímavými
osobnostmi, pořádaná Gymnáziem a Kulturním centrem

prof. RNDr. Vladimír Baar, CSc.

Čína
Vzestup a
nebezpečí

pro svět.
A aktuality
z Ukrajiny.
Středa 8. 3. 2023, 17.30, klubovna,

Kulturní centrum, Frýdlant n. O.
Po přednáškách o Ukrajině, Rusku a Tchaj-wanu můžeme

vyslechnout povídání jednoho z našich největších odborníků na
Asii tentokrát o Číně. Druhá část se bude týkat aktuální situace
na Ukrajině.       Dr. V. Baar je předním českým odborníkem na
kulturní a politickou geografii. Zabývá se Asií a postsovětským
prostorem. Působí na Ostravské univerzitě, obrací se na něj

média jako ČT a Český Rozhlas.      Vstupné dobrovolné.
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Čištění střech

Provádíme důkladné čištění betonových
a pálených taškových krytin.

Používáme patentovanou českou technologii
s dlouhodobým účinkem minimálně 5 let. 

Likvidace řas mechů a plísní

Tel: 730 508 310 
www.barvadomova.cz

NÁTĚRY STŘECH
       A FASÁD
     natírame střechy a fasády
moderní vysokotlakou technologií

Střechu, nebo fasádu vždy důkladněo čistíme, 
odmastíme, napenetrujeme a provedeme
kvalitní nátěr. 

Tel: 730 508 310 
www.barvadomova.cz

NikaDent�s.r.o.�Dentální�hygiena
Poliklinika�Frýdlant�nad�Ostravicí

Tel.: 
722�367�814

Přijímáme�nové�pacienty

Zdarma posoudíme 
a po vzájemné dohodě 

odkoupíme obrazy, grafiky 
a další předměty z různých 
oborů výtvarného umění. 

Slušné jednání. 
Přijedeme za Vámi. 
Tel.: 737 008 908

Provádíme veškeré 
malířské a natěračské práce 

na profesionální úrovni
Malujeme – byty, RD, firmy, JZD, restaurace, 

školy, školky, ordinace, penziony atd.
Natíráme – střechy, ploty, pergoly, fasády,

různé konstrukce atd.
Samozřejmostí je po práci zhruba úklid.

Kontakt: 606 058 430.

přijme zaměstnance na pozici:

kuchař / kuchařka

Kontakt 605111715, 602735548, info@nadoline.cz 
nebo     Hotel Na Dolině

v Trojanovicích

Netolerujeme závislosti na návykových látkách.

Na směně vždy 2 kuchaři a pomocná síla, pravidelná pracovní doba krátký / dlouhý 
týden bez nutnosti přesčasů

Hotel s celoročním provozem přijme na hlavní pracovní poměr kuchaře či kuchařku.

Slibujeme stálost zaměstnání a spravedlivé jednání, čistá mzda 35000 CZK / měsíc.

Zima zdaleka u nás nekončí! RESORT BÍLÁ 
| BESKYDY hlásí skvělé sněhové podmínky 
a perfektně upravené svahy! Využijte sněhové 
nadílky a hurá na jarní lyžovačku a zábavou 
s celou rodinou.

Lyžařská škola a půjčovna je i v březnu pro 
vás v provozu denně od 8.00 do 16.00. Při 
večerním lyžování až do 21.00. Zaručujeme 
zábavnou výuku lyžování a snowboardingu. 
Načerpejte skvělou atmosféru společně s na-
šimi instruktory.

I přes užívání sněhových radovánek neza-
pomínáme na letní přípravy, které jsou v plném 
proudu! Termíny na legendární cyklocampy 
(pobytové i výjezdové) v RESORTU BÍLÁ | 
BESKYDY jsou již zveřejněny. Neváhejte a při-
hlaste své ratolesti na kurz nezapomenutel-
ných zážitků. 

Kompletní informace najdete na stránkách 
www.nabile.cz/tabory-a-campy.

Těšíme� se� na� vás� v� RESORTU� BÍLÁ� |�
BESKYDY

RESORT BÍLÁ | BESKYDY


